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Folytatódott az áremelkedés 
a földpiacon

FHB TErMőFöLDINDEx 2015

Az új földforgalmi törvény bevezetése óta erőteljesen korlátozza a földvásárlást, mint alternatív befekte-
tési termék lehetőséget, de a műveléssel és a támogatási rendszer igénybe vételével továbbra is kedvező 
hozamok érhetőek el – derül ki az FHB 2015-ös Termőföldindexéből. Az FHB Termőföldindex 2014-ben is 
árnövekedést mutatott, de a 2013-as rekord emelkedést nem sikerült megismételni. A drágulás jelentős, 
a nominális áremelkedés a 2012-es értékkel megegyező, reál értelemben pedig alig marad el a 2013-as 
értéktől. De milyen folyamatok jellemzik a termőföldpiacot?

Szöveg és illusztrációk: FHB, Fazekas Hunor 

Fotó: Kiss Dániel

Lassul a növekedés a földpiacon

Az FHB Termőföldindex értéke 2014-re 
305,5-re növekedett az egy évvel koráb-
bi 268,3-as szintről, míg a fogyasztói 
árindexszel deflált index érték 138,6-ról 
158,1-re. A Termőföldindex növekedése 
az előző 13 év második legmagasabb 
szintjét érte el, de a 2013-as rekord érté-
ket nem sikerült tavaly meghaladni. A 
földterületek nominális értelemben 13,9 
százalékkal drágultak, ami 3,3 száza-
lékkal elmarad a 2013-as 17,2 százalékos 
drágulástól. reál értelemben ugyanak-
kor sokkal kisebb, mindössze 1,1 száza-
lékos különbség mutatkozott a 2014-es 
(14,1 százalékos) és az egy évvel korábbi 
(15,2 százalékos) árnövekedés között.

Az árak növekedése lassult. Míg 
2014 második negyedévében még több 

mint 8 százalékkal emelkedtek az átla-
gos termőföldárak, addig a harmadik és 

Forrás: FHB Termőföldindex
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a negyedik negyedév jóval mérsékeltebb, 
3,4 és 2 százalékos drágulást hozott. 2015 
első negyedévére vonatkozóan egyelőre 
még kevés adat áll rendelkezésre, hogy 
abból pontos következtetéseket lehessen 
levonni az árak alakulására vonatkozó-
an, de az új földforgalmi törvény korlá-
tozó intézkedései miatt a földpiacon in-
kább stagnálásra kell számítani.

A tavalyelőtti jelentős áremelkedés 
az új földforgalmi törvény által generált 
földpiaci változások elkerülése miatt 
megnövekedett keresletet tükrözi. Ezt 
támasztja alá a még a törvény hatályba 

lépését megelőző, második negyedéves 
kimagasló árnövekedés, de erre utal az 
is, hogy az FHB korábbi kiadványaiban 
feltárt összefüggés a terményhozamok 
és a földár-változás között nem magya-
rázzák meg a rekord mértékét. 

A termőföldforgalom erősen vissza-
esett az új földtörvény 2014. május else-
jei bevezetése óta, míg ezt megelőzően 
élénk érdeklődés mutatkozott a földterü-
letek iránt. A 2014-es földpiaci forgalom 
jelentősen elmaradt a korábbi években 
tapasztalttól, annak ellenére, hogy az 
első három hónapban történt adásvéte-
lek száma magasan túlszárnyalta a többi 
év ugyanezen időszakában tapasztalha-
tót. A harmadik és negyedik negyedév-
ben az alacsony számú adásvétel negatív 
rekord.

Szántók

Jelentősen növekedett a művelési 
ágak közül a szántók átlagára 2013-hoz 

képest. 2014-ben átlagosan 1087 ezer fo-
rintot kellett fizetni egy hektárnyi szán-
tóterületért, míg egy évvel korábban 945 
ezer forintot, ezzel némileg meghaladva 
még a tavalyelőtti drágulást is. A 2012-
es 823 ezer forint hektáronkénti átlagos 
szántó árhoz képest tavaly már 264 ezer 
forinttal kellett többet fizetni hektáron-
ként. 

A szántóföldek ára 2014-ben már 
minden régióban emelkedett, bár a 2013-
ban több mint 34 százalékos dráguláson 
áteső Dél-Dunántúlon csak minimális, 
0,36 százalékos volt a változás mértéke. 

A legnagyobb árnö-
vekedésre a Dél-Al-
földön került sor, ahol 
a drágulás megköze-
lítette a 23 százalékot. 
Szintén meghaladta 
az emelkedés a 20 
százalékot az Észak-
Alföldön, illetve 17-20 
százalék között volt 
Közép-Magyarorszá-
gon, Észak-Magyar-
országon és a Közép-
Dunántúlon. Kevésbé 
volt érzékelhető drá-
gulás a Nyugat-Du-

nántúl földpiacán, 
mert mindössze 2,6 százalékos volt. 

A legtöbbet átlagosan Közép-Ma-
gyarországon kellett fizetni a szántóte-
rületekért 2014-ben, hektáronként 1315 
ezer forintot, míg a legalacsonyabb árak 
– akárcsak a korábbi években – Észak-
Magyarországot jellemezték, itt 678 ezer 
forintot kértek egy hektár szántóért. A 
Közép-Dunántúl felzárkózásának hatá-
sára az árak itt, és a Nyugat-Dunántúli 
régióban szinte megegyeznek, 1190 ezer 
forint körül alakulnak, a Dél-Dunántúl 
lemaradása is csak minimális. A szán-
tó ár a dél- és észak-alföldi régiókban a 
jelentős drágulás következtében szintén 
átlépte az egymillió forintot hektáron-
ként.

Művelési ágak szerinti folyamatok

A különböző művelési ágakat to-
vábbra is eltérő ártrendek jellemzik. A 
szántók ára 2007 óta folyamatosan nö-
vekszik, 2007 és 2014 között megdup-

lázódott. Bár a tavalyi évig az erdők is 
látványos, 60 százalékos dráguláson 
mentek keresztül, 2014-ben csökkent az 
áruk, mintegy 3,4 százalékkal. Jelentős 
drágulás következett be a szőlő és gyep 
művelési ág esetében, előbbinél 27,4, míg 
utóbbinál 14,7 százalékkal növekedtek 
átlagosan az árak. A szőlőkért a 2007-es 
szintnél közel 75 százalékkal, míg a gye-
pek esetében több, mint 58 százalékkal 
többet kell fizetni hektáronként. A gyü-
mölcsösöknél nem ismétlődött meg a 
2013-as jelentős, 20 százalékos drágulás, 
tavaly az árak 9 százalékkal növekedtek, 
így 2007-hez képest 2014-ben 37,5 száza-
lékkal kellett többet fizetni.

A gyep-rét-legelő és a nádas mű-
velési ágakban jóval alacsonyabbak az 
átlagárak, és ehhez nagy szórás társul, 
vagyis az árak erőteljesen ingadoznak 
ezekben a művelési ágakban. A gyü-
mölcsösök és halastavak átlagára vala-
melyest magasabb szinten állt a szántó-
kéhoz képest 2014-ben, ebben azonban 
szerepet játszhatott az esetükben meg-
figyelhető alacsonyabb piaci forgalom 
is, az áruk általában valószínűleg a 
szántóárakhoz igazodik. Kiemelkedik 
a szőlő és a kert művelési ág, ahol jóval 
magasabb becsült átlagárak tapasztal-
hatók. A kertek a szántókhoz képest 
32, míg a szőlők 30 százalékos „prémi-
ummal” rendelkeznek, ugyanakkor 
az átlagárak ezen két művelési ágban 
nagyobb ingadozást mutatnak. Előbbi-
ek esetében a prémium nagyságában 
nagy szerepe van a belterületiségnek, a 
közművesítettségnek, az árak ingadozá-
sa az eltérő térségi adottságokkal is ma-
gyarázható.

Az új földtörvény és fogadtatása

A 2014-ben lépett életbe új földtör-
vény értelmében egy hektárnál nagyobb 
földterülethez csak földművesek juthat-
nak hozzá, akik az adott területet meg is 
művelik. A törvény értelmében az számít 
földművesnek, aki rendelkezik a megha-
tározott mezőgazdasági vagy erdészeti 
szakképesítéssel, vagy legalább három 
éve folytat mező- és erdőgazdasági tevé-

Forrás: FHB Termőföldindex
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kenységet Magyarországon. Szintén kor-
látozást jelent, hogy tulajdonjogot csak 
helyben lakó földművesek szerezhetnek 
(illetve elég a telephely közelsége is - a 
szerk.). A törvény értelmében már nem-
csak belföldi, hanem uniós állampolgá-
rok is vásárolhatnak termőföldet, a nem 
uniós állampolgárok azonban továbbra is 
ki vannak zárva a földszerzésből. A sza-
bályozás szerint a jogi személyek (gaz-
dasági társaságok) továbbra sem vásá-
rolhatnak földtulajdont, csak a földbérlői 
piacra léphetnek be. 

Az új törvény a földbérleti pi-
acra is hatást gyakorol, értelmében 
ugyanis a birtokok mérete, vagyis a 
tulajdonolt és a haszonbérbe vett föld-
területek együttes nagysága nem ha-
ladhatja meg az 1200 hektárt (állattartó 
telepek és vetőmag-előállítók esetében 
az 1800 hektárt) míg korábban a bir-
tokmaximum szövetkezet, illetve rész-

vénytársaság esetében 2500 hektár volt. 
Az üzemeknek kifutó rendszerben kell 
lemondaniuk a korábban bérelt terüle-
teikről, szerződéseik lejártakor. A bérleti 
szerződések meghosszabbítására 2014. 
május 1. előtt volt lehetőség, amely ha-
szonbérleti megállapodások esetében 
legfeljebb 20 év lehet, így a hazai birtok-
szerkezet hosszabb távon alakulhat át.

Az új földforgalmi törvény hozta 
másik változás, hogy az adásvételi, illet-
ve bérleti szerződéseket mezőgazdasági 
szakigazgatási szervnek kell jóváhagy-
nia. A földvásárlások előtt pedig ki kell 
kérni a helyi gazdákból álló földbizottsá-
gok véleményét, amely akár meg is vétóz-
hatja a földvásárlást. Amíg ezek a bizott-
ságok nem alakulnak meg, jogkörükben 
a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
(NAK) megyei elnökségei hagyják jóvá 
az adásvételeket. 2015 májusáig 32 ezer 
adásvételi szerződés érkezett a NAK-hoz, 
a tapasztalatok alapján az adásvételek 
ideje nem hosszabbodott meg jelentősen, 
a döntéseket határidőn belül hozzák meg.  

A termőföld banki finanszírozása 
szempontjából az új szabályozás szá-
mos változást hozott, egyrészt az adás-
vételekhez kapcsolódó véleményezés 
kiterjed a szerződéses árra és a vevő 
személyére, de a felső birtokkorlát is ne-
hezítheti a forráshoz jutást. A nagyobb 
birtokméretek kialakulása és a mező-
gazdaság jövedelemtermelő képességé-
nek növekedése azonban a finanszíro-
zást is erősítheti. 

A földtörvény életbe lépésével 
ugyanakkor nem szűnt meg minden 
bizonytalanság, a szabályozással kap-
csolatban két uniós vizsgálat is zajlik, 
az egyik a haszonélvezeti szerződések 
eltörlése miatt, a másik keretében pedig 
az egész törvényt vizsgálja az Európai 
Bizottság. Utóbbi esetben a jogi szemé-
lyek tulajdonszerzésének korlátozása, 
a földszerzés tényleges földhasználat-
hoz kötése, illetve a külföldön szerzett 
szakmai gyakorlat elutasítása szerepel 
a kifogásolt pontok között. Ezen kívül 
a kormányzati közlés szerint hátra van 
még a jogszabály „finomhangolása” is, 
amit az esetleges brüsszeli vélemények 
és a mindennapi gyakorlat alapján ter-
veznek megtenni.  

Életbe lép az új támogatási rend-
szer

Az Európai Bizottság tavaly nyá-
ron hivatalosan is elfogadta a magyar 
vidékfejlesztési programot, Magyaror-
szágnak a 2014-2020 közötti időszakban 
4,2 milliárd euró, közel 1300 milliárd fo-
rint áll rendelkezésére vidékfejlesztési 
célra. 

A Közös Agrárpolitikával összhang-
ban a földalapú támogatási rendszer át-
alakulóban van. Az uniós szabályozás 
értelmében a tagországoknak nincs mér-
legelési jogkörük, a zöldítés jogcímére a 
közvetlen kifizetések 30 százalékát kell 
elkülöníteniük, ez idén hazánkban 1,47 
milliárd eurót tesz majd ki. A támogatás 
ezen eleme a biodiverzifikálást célozza 
meg, és a területen ültetendő növény-
fajták számára vonatkozóan tartalmaz 
előírásokat. Változást jelent, hogy a múlt 
évtől a korábbi egyszerűsített területala-
pú támogatások helyett a források több 
jogcímen lehívhatóak. Az egy hektár-

A földalapú támogatások hektáronként birtokméret és jogcím szerint 2015-től 
(300 Ft/euró árfolyamon)

Zöldítési támogatás SAPS Összesen

1037 ha alatt 
(150 ezer eurós támogatási összegig) 24 390   43 410   67 800

1037 és 1200 ha között 24 390   41 240   65 630

1200 ha fölött 24 390   — 24 390

Forrás: FHB Index saját számítás

Forrás: Eurostat

Magyarország birtokszerkezete 
méretkategóriák szerint
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ra jutó uniós alaptámogatás 144,7 euró 
lesz, míg a zöldítés 81,3 eurót tesz majd 
ki, vagyis a földalapú támogatás össze-
sen nagyságrendileg a korábbi 226 euró 
összeg szintjén marad.  

Változást jelent továbbá, hogy az 
alaptámogatás degresszívvé vált, 150 
ezer eurós összeghatárig a támogatás 
teljes összegét kifizetik, e fölött azonban 
1200 hektáros terület korlátig a közvet-
len támogatás összege 5 százalékkal 
csökken, vagyis 1037 hektár felett az 
alaptámogatás 95 százaléka kerül csak 
kifizetésre, míg 1200 hektár, vagyis 173 
640 eurós támogatási összegen túl a 
SAPS támogatásokat teljesen elvonják.

További támogatási jogcímként 
megjelent a fiatal gazdálkodók támoga-
tása is, akik hektáronként plusz 60-65 
euróra számíthatnak. Lehetőség nyílt 
továbbá a kisgazdaságok számára az 
egyszerűsített támogatási rendszerbe 
történő belépésre, amennyiben a tá-

mogatási összegük éves szintje 500-
1250 euró között van. A csatlakozásra 
azonban csak 2015-ben volt lehetősége 
a gazdáknak. A szabályozás szerint, 
a belépéskor megállapított támogatási 

összeg jár évente a termelőnek 2020-ig. 
Az átalakított, új támogatási struktúra 
célja, hogy a kis, közepes és a családi 
gazdaságokat erősítse, és a nagyüzemek 
arányát visszaszorítsa. 

Földprivatizáció és a birtokviszo-
nyok rendezése

Az állam már korábban is több al-
kalommal hirdetett meg állami föld-
pályázatokat, a „Földet a gazdáknak” 
program keretében, a tavalyi bejelentés 
szerint pedig a jövőben még több föld-
höz juttatnák a gazdákat. A kormányza-
ti tájékoztatás szerint 300-380 ezer hek-
tár állami földterületet értékesítésítenek 

nyilvános árverése-
ken és hirdetéseken. 
A megvett területek-
re 20 éves elidegení-
tési és terhelési tilal-
mat jegyeznek be, és 
ez alatt az idő alatt 
az államot visszavá-
sárlási jog illeti majd 
meg. Az eladás körül-
belül 50 ezer helyrajzi 
számot érint, melyből 
41 ezer 10 hektárnál 
kisebb terület. Az in-
tézkedéssel elsősor-
ban a kis- és  közepes 
családi gazdaságokat 
kívánják erősíteni a 

hivatalos indoklás szerint. A földpri-
vatizáció eddigi adataiból már látható, 
hogy a fenti mennyiségből legfeljebb 
2000 hektárt vásárolhattak uniós vagy 
kettős állampolgárok, további néhány 
ezret pedig a nagyobb kormánypárt ba-
ráti köréhez köthető magánszemélyek, 
ilyen például az agrárminiszter szavai 
szerint „földműves” Mészáros Lőrinc 
felcsúti vállalkozó is.

Magyarország birtokszerkezete az 
üzemek számának megoszlása alap-
ján elaprózott és magas az úgynevezett 
osztatlan közös tulajdonok aránya. Az 
egészségesebb birtokrendszer kiala-
kulását célozza, hogy országosan is 
megkezdik ezeknek az osztatlan tulaj-
donoknak a felszámolását, miután Vas 
megyében sikeresen zárult le a minta-
program. A Földművelésügyi Minisz-
térium (FM) közlése szerint országosan 
970 ezer hektárt, 64 ezer földrészletet és 
több mint 300 ezer tulajdonost érinthet 
az akció. Az osztatlan közös földtulaj-
donok megszüntetése és a részarány ki-
adása várhatóan 2018-ig fejeződhet be. 
Az idén minden megyében két-két föld-
hivatal illetékességi területén indulhat 
meg földterületek rendezése.

A termőföld, mint befektetés

A termőföld többféleképpen hajthat 
hasznot tulajdonosának. Egy időben 
sokan igyekeztek kihasználni a benne 
rejlő befektetési lehetőségeket, és más 
reáleszközök alternatívájaként tekintet-
tek rá. A bevezetett szigorúbb termőföld 
adásvételre vonatkozó szabályok (ké-
pesítési előírások, vagy gazdálkodási 
múltra vonatkozó követelmény) miatt 
a termőföld spekulatív jellegű, pusztán 
befektetési célú tartása az új földtörvény 
hatályba lépésével vonzerejét veszítette.

A termőföld az árnövekedésből fa-
kadó hozam, valamint a bérbeadás mel-
lett, a hasznosítása révén is jövedelmet 
termel tulajdonosának. Nagy előnye, 
hogy a támogatás biztos pénzáramlást 
jelent a művelés eredményességétől füg-
getlenül, bár ez utóbbi is többnyire jöve-
delmező.

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

A fajlagos föld árak alakulása 
Magyarországon 2013-ban 

művelési ág szerint

Forrás: FHB Termőföldindex

Az egy hektárra jutó adózott ered-
mény alakulása egy tipikus üzemnél 

2013-ban a művelési ágak szerint

Forrás: FADN

Forrás: FADN

A jövedelmezőség alakulása egy tipikus mezőgaz-
dasági üzemnél a különböző növénytermesztési 

művelési ágak szerint 2013-ban
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Művelési ágak szerinti jöve-
delmezőség

A termőföldből származó jö-
vedelem művelési ágak szerint 
nagy eltéréseket mutat, adózott 
eredmény tekintetében 2013-ban a 
legtöbbet szőlőtermesztéssel lehe-
tett keresni, ahol az egy hektárra 
jutó adózott eredmény megköze-
lítette a 400 ezer forintot hektá-
ronként. A szántóföldi növényter-
mesztés esetében azonban ennek 
alig negyede volt a hektáronként 
elért adózott eredmény, míg gyü-
mölcstermesztéssel körülbelül 300 
ezer forintos jövedelmet lehetett 
elérni hektáronként.

A földárak is e sorrendet kö-
vetik, a legmagasabb jövedelmet 
hozó szőlőültetvényekért kell 
a legtöbbet fizetni, 2013-ben a 
földár meghaladta az 1030 ezer 
forintot hektáronként. A gyümöl-
csösök ára szintén hektáronként 
1 millió forint fölött alakult, míg 
a szántóké 945 ezer forint volt. A 
2013-as adózott eredménnyel és 
földárakkal számolva a legmaga-
sabb megtérülés idővel a szántó-
földi növénytermesztés esetében 
számolhatunk, ahol kereken 10 
évnyi adózott eredménnyel egye-
zett meg a szántóföldekért fize-
tendő ár, míg a szőlő és gyümölcs-
termesztésben 2,6 illetve 3,4 évnyi 
jövedelem a föld értéke 2013-ban.

Az adózott eredményeken túl 
érdemes összevetni egymással 
a különféle művelési ágak tőké-
re vetített jövedelmezőségét is. 
A rendelkezésre álló adatok azt 
mutatják, hogy a termelési érték 
arányos nyereség, az össztőke és 
a saját tőke jövedelmezősége egy-
máshoz hasonló sorrendet mutat 
Magyarországon a különböző 
növénytermesztési ágazatok ese-
tében. A legjobb eredményeket a 
szabadföldi zöldségtermesztéssel 
lehetett elérni 2013-ban, mind a 
három jövedelmezőségi kategóri-
ában a legmagasabb hozammal, a 
termelési érték arányos nyereség 

A sajáttőke-arányos jövedelmezőség alakulása egy tipikus mezőgazdasági üzem-
nél Magyarország különböző területi egységeiben a növénytermesztés egyes 

művelési ágaiban

Forrás: FADN rendszer

Jövedelmezőség alakulása egy tipikus mezőgazdasági üzemnél Magyarország 
különböző területi egységein

Forrás: FADN rendszer
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közel 33, az össztőkére vetítve közel 25, 
míg a saját tőke arányosan 30 százalékot 
mutatott. A második legjobb eredmény-
nyel a zöldséghajtatók rendelkeztek.

Az adózott eredmények és a tőke-
arányos nyereségek alapján, a művelési 
ágakra felállított sorrend jelentős eltéré-
seket mutat a szőlő, a gyümölcsös és a 
szántóföldi növénytermesztés esetében. 
Ennek hátterében az áll, hogy az előbbi 
kettő sokkal tőkeintenzívebb művelési 
mód, vagyis sokkal nagyobb tőkebe-

fektetésre van szükség, amit az ered-
mények nem tudtak ellentételezni. A 
zöldséghajtatók ugyan szintén jelentős 
befektetéseket indukálnak, de esetük-
ben a szintén kimagasló nyereség meg-
felelő hozamot biztosított a tőke számá-
ra. A különböző művelési ágak közül a 
szőlőtermesztés mutatta a 2013-as ada-
tok alapján a legrosszabb tőkearányos 
jövedelmezőséget, a saját tőke hektáron-
ként 7,5 százalékot, míg az össztőke 6,54 
százalékot hozott. 

Területi jövedelmezőségi különb-
ségek

A különböző területegységek közül 
az egy tipikus mezőgazdasági üzem ter-
melési érték arányos nyeresége alapján 
a legjobb eredmény az alföldi régiókban 
keletkezett 2013-ban, míg a saját tőke és 
az össztőke hozama a mezőgazdaság-
ban Észak-Magyarországon volt a leg-

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

A búzatermelés jövedelmi viszonyai
2009 2010 2011 2012 2013 2014

Fajlagos hozam kg/hektár 3850 3710 4200 3750 4640 4730

Felvásárlási átlagár Ft/kg 29,9 39,2 51,2 60,4 47,8 48,4

Fajlagos bevétel ezer Ft/hektár 115,1 145,4 215 226,5 221,6 228,9

SAPS terület alapú támogatás ezer Ft/hektár 42,9 46,5 56,9 59,7 69 68,4

Bevétel összesen Ft/hektár 158,1 192 272 287,5 290,6 297,3

Saps támogatás bevételen belüli aránya 27,1% 24,2% 20,9% 20,8% 23,7% 23,0%

Termőföld (szántó) éves bérleti díja ezer Ft/hektár 25,9 28,9 32,8 38,6 40,6

Termőföld (szántó) ára ezer Ft/hektár 576 601 694 823 945 1087

Forrás: KSH, FHB Termőföldindex, FHB számítás

A hektáronkénti búzatermelésből származó bevételek alakulása Európa egyes országaiban*

Forrás: Eurostat adatok alapján végzett számítás
*A közönséges és tönköly búza termelési adatok illetve a közönséges búza árainak figyelembevételével
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magasabb. A jövedelmezőség az előbbi 
mutató alapján 16 százalékos, míg utób-
bi esetében 14,35 százalékos. A Dunán-
túl ennél jóval szerényebb, 11,6 és 10,4 
százalékos eredményeket produkált.

Érdemes azonban a különböző te-
rületeket a növénytermesztés, illetve az 
ezen belüli különböző művelési ágak 
eredményei alapján is megvizsgálni. A 
legmagasabb sajáttőke-arányos nyeresé-
get az alföldi régiók szabadföldi növény-
termesztéssel foglalkozó tipikus üzeme 
termelte 2013-ban, ahol a hozam megkö-
zelítette a 40 százalékot. A másik 2 te-
rületi egység esetében a zöldséghajtatók 
rendelkeztek a legjobb eredménnyel, 
Észak-Magyarországon 36 százalékos, a 
Dunántúlon 12,6 százalékos hozammal. 
Ahogy az a 4.2. térképről leolvasható, a 
legrosszabb jövedelmezőséget a Dunán-
túlon szabadföldi zöldségtermesztéssel 
foglalkozó tipikus üzem érte el, ahol a 
saját tőke 2,24 százalékot hozott.

Szántóföld, mint kiemelt művelési 
ág

A különböző földterületek között 
művelési ágak szerint a legjelentősebb-
nek a szántóterületek számítanak, me-
lyek az összes termőföld terület közel 47 
százalékát teszik ki 2015-ben. Ezen belül 
kiemelt szerepe van a búza és kukorica 
termelésnek, melyek a fontosabb szán-
tóföldi növények betakarított területe 
között 30, illetve 32 százalékot tettek ki 
tavaly.

Az adatok szerint műveléssel lénye-
gesen magasabb hozamok érthetőek el, 
mint bérbeadással. 2011 és 2013 között a 
föld árához viszonyított eredményesség 
kétszámjegyű volt, 2011-ben a 14,5 szá-
zalékot is meghaladta a hozam, míg bér-
beadással 4,3-4,8 százalékos eredmény 
volt elérhető a 2009-2013-as időszakot 
nézve. 

Magyarországon az egyik legjelen-
tősebb szántóföldi növény a búza, több 
mint 1 millió hektáros területen ter-
melik. A legújabb eredmények alapján 
látható, hogy 2013 és 2014 is jó évnek 
számított a búzatermelésben, a hektá-

ronkénti fajlagos hozamok magasak vol-
tak. A felvásárlási átlagárak ugyan ala-
csonyabban alakultak, mint 2011-ben és 
2012-ben, de a fajlagos bevétel az előbb 
már ismertetett jó termelési eredmé-
nyeknek köszönhetően a 2012-es szint-
hez közel állt, egy hektárra 222-229 ezer 
forint bevétel jutott.

Az európai uniós támogatásokkal 
együtt az egy hektárra jutó bevétel 290 
és 297 ezer forint volt tavaly, illetve az 
azt megelőző évben, a támogatások a 
bevételek 23-23,7 százalékát tették ki. 
Szerepük nem csak a bevételeken be-
lüli magas arányuk miatt jelentős, de a 
termőföld bérleti díjakkal összevetve is. 
2012-ben 55, míg 2013-ban 70 százalék-
kal magasabb volt az egy hektárra jutó 
támogatás, mint az egyébként növekvő 
bérleti díj. 

Nemzetközi kitekintő

A különböző tőkehozamok Európa 
országai között is eltérően alakulnak. A 
legnagyobb output/input  aránnyal ro-
mánia rendelkezett a 2012-es tesztüze-
mi adatok alapján, míg a legkevesebbet 
Szlovákiában hozták a felhasznált ter-
melési tényezők. Hazánk a középme-
zőnyhöz tartozott, ugyanakkor nem 
érte el az európai átlagot. A közép-eu-
rópai országok közül Lengyelország 
szerepelt a legelőkelőbb helyen, ahol 1,2 
az output/input arány, vagyis egység-
nyi össztermelési költséggel, 1,2 euró 
érték termelődött meg a 2012-es adatok 
alapján.

Az össztőke jövedelmezőségét az 
egy reprezentatív termelőt jellemző net-
tó érték változásának összes eszközhöz 
viszonyított arányával jellemezve, illet-
ve a sajáttőke-arányos nyereséget a nettó 
érték változásának százalékos arányá-
val leírva a fenti sorrendek jelentősen 
változnak. Az össztőke jövedelmező-
sége Szlovákiában volt a legmagasabb 
2012-ben, de Magyarország is előkelő 
helyen szerepel az európai listán 4. he-
lyével, magasan az uniós átlag felett. 
Hazánk mezőgazdaságában a fenti mu-
tatószámok alapján 6,8 százalékos volt 
az össztőke jövedelmezősége, míg az 
Európai Unió egészét tekintve a teljes 
tőkére vetített hozam 2,2 százalékos.

Szintén az élbolyba tartozik Ma-
gyarország, ha sajáttőke jövedelmező-
ségét vizsgáljuk, csak Lettország, Észt-
ország és Szlovákia előzi meg a 2012-es 
adatok alapján. Előbbiben a saját tőke 
hozama 11 százalékos, Magyarországon 
pedig 8,1 százalékos jövedelmezőséggel 
lehetett számolni, ami szintén jelentő-
sen meghaladja a 2,6 százalékos EU-s 
szintet. A fenti eredményekkel hazánk 
olyan országokat is maga mögé utasított, 
mint Olaszország, Franciaország és Hol-
landia.

Mi áll a különböző sorrendek hát-
terében?

Az output/input sorrend, valamint 
a össz- és saját tőkére vetített jövedel-
mezőség közötti különbség hátterében 
az eltérő tőkésítettség állhat. A maga-
sabb output/input aránnyal rendelkező, 
de alacsonyabb jövedelmezőségi szintű 
üzemekkel rendelkező országok eseté-
ben többnyire jóval magasabb a befekte-
tett eszközök aránya, ezért alacsonyabb 
a tőkére vetített jövedelmezőség is. A 
befektetett eszközök aránya Írországban 
a legmagasabb, míg Szlovákiában a leg-
alacsonyabb. Egy magyar tipikus mező-
gazdasági üzem szintén kevés befekte-
tett eszközzel rendelkezik, arányuk az 
eszközökön belül nem éri el a 62 száza-
lékot, míg az Európai Unióban az átlag 
80 százalék.

A fenti számok a teljes mezőgaz-
daságot jellemzik, de a termőföldek-
kel kapcsolatos hozamok pontosabb 
megállapítások érdekében a szakértők 
megvizsgálták a búzatermelésből elér-
hető hektáronkénti bevételeket. A leg-
nagyobb bevételre Franciaországban 
lehetett szert tenni, ahol egy hektáron 
átlagosan 1800 eurós bevétel keletke-
zett 2014-ben. A legkevesebbet Portu-
gáliában hozta a búzatermelés, ahol 
még a 400 eurót sem érte el a hektárra 
jutó, búzatermelésből származó bevétel. 
Magyarország hektáronkénti 800 eurós 
eredményével itt is a középmezőnyhöz 
tartozik, de a közép-európai országok 
közül Lengyelország, Szlovákia, Szlo-
vénia és Csehország is megelőzi, bár az 
utóbbit leszámítva egymáshoz nagyon 
közeli eredményeket produkálnak. 
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Írta: Kovács István

Dr. Kovács István ügyvédtől nincs távol a mezőgazdaság, nem mellesleg a földszerződések igazi szak-
értője. Az alábbiakban a földügyekkel kapcsolatos jogi tapasztalatait foglalta össze a Vidék Magazin 
olvasói számára.

Földforgalmi törvény 
az ügyvédi gyakorlatban

Mi a helyzet földügyben?

A korábbi földtörvény is többször módo-
sult. A legfontosabb változásai a cégek 
földszerzési jogának megszüntetése, a 
haszonélvezetek alapításának korláto-
zása, a szerződések kifüggesztésre kö-
telezése az elővásárlási jogok gyakorlása 
miatt. Az új földforgalmi törvény terve-
zetében egészen vad dolgokat is lehetett 
látni, szerencsére ezek jó része végül 
nem valósult meg. Az új földforgalmi 
törvény preambulumában megfogalma-
zott célokkal teljes mértékben egyetér-
tek.

Három lényeges elemet emelnék 
ki az új szabályokból. Az új törvény 
egyik legfontosabb rendelkezése az, 
hogy minden tagállami állampolgár a 
magyar állampolgárokkal azonos felté-
telek szerint vásárolhat földet 300 hek-
tárig. Ez nem nagyon lett propagálva. 
Ma a magyarok jó része azt hiszi, hogy 
a német és az osztrák is külföldinek 
számít, pedig nem az. A feltételeknek 

– tehát, hogy valaki földművesnek mi-
nősüljön Magyarországon –, nem nehéz 
eleget tenni.

Az új törvény másik legfontosabb 
rendelkezése az, hogy a szerződések 
jóváhagyáshoz, és ezen belül az úgyne-
vezett földbizottságok jóváhagyásához 
vannak kötve.

Az új törvény harmadik legfon-
tosabb rendelkezése az, pontosabban 
csak volt, hogy a zártkerti földeket, kis 
parcellákat, amiken jobbára a Balaton- 
felvidéken, de sok más helyen is pincék, 
nyaralók állnak, egy tekintet alá vették 
az igazi külterületi földekkel. Ezt most 
korrigálták úgy, hogy nem kellett hoz-
zányúlni a földforgalmi törvényhez. 
Aki akarja, kivett területként tarthatja 
nyilván a zártkerti ingatlanát, csak az 
adatváltozást kell kérelmezni a föld-
hivataloknál, költsége nincs. Ezt csak 
2016. december 31-ig teheti meg. Tehát 
ez nem igényelte a földforgalmi törvény 
módosítását, mert így a termőföldből 
zártkerti művelésből kivett terület lett.

Nagyító
Loupe

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

„Egy Somogy megyei faluban születtem. A szüleim a téesz-ben dolgoztak, otthon tehe-
neket, disznókat tartottunk, műveltük a szülők, nagyszülők háztáji földjeit. Az ELTE ÁJTK 
elvégzéséig minden szünetben kapáltam, kaszáltam, teheneket fejtem. A húgom férje és 
a családjuk most is egy  közepes méretű gazdaságot működtetnek szántóföldi növény-
termesztéssel és húsmarhatartással. Az egyetem elvégzése után ügyvédjelöltként egy 
dunántúli kisvárosban – Tapolcán – lettem ügyvédjelölt, majd ügyvéd. A fő tevékenysé-
günk a szerződések készítése volt, a Balaton felvidék miatt sok-sok zártkerti szerződés. A 
rendszerváltás után az egyik tsz átalakulását segítettem, aminek része volt a megmaradt 
anyaszövetkezet végelszámolása is. Ügyvédként az elmúlt évtizedekben több mezőgazda-
sági céget képviseltem, nagyon sok földszerződést készítettem. 25 éve élek Keszthelyen, 
itt van az ügyvédi irodám.Van közöm a vidékhez, a vidéki emberekhez.”
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Az én véleményem szerint semmi 
probléma nincs azzal, hogy a földszerzés 
mértékét maximalizálták, és az elővásár-
lási jogok sorrendiségével a helyben lakó 
gazdákat igyekeztek előnyös pozícióba 
juttatni. A baj alapvetően azzal van, hogy 
ezt milyen jogszabályi rendelkezésekkel 
igyekeznek elérni, valamint a jogszabá-
lyi rendelkezések zavaros tartalma, és az 
ebből kialakuló kaotikus gyakorlat.

Az új földtörvény bevezetése után  a 
jogalkalmazók, tehát elsősorban az ügy-

védek és földhivatali dolgozók mindent 
megtettek azért, hogy felkészüljenek és 
jól alkalmazzák  az új rendelkezéseket. 
Előadásokra jártak, állásfoglalásokat 
igyekeztek szerezni kétséges kérdések-
ben. A földhivatalok kaptak írásbeli 
útmutatásokat, az ügyvédi lapokban is 
jelentek meg tájékoztatók. 

Lassan két év telt el az új törvény ha-
tályba lépése óta, és kiderült, hogy teljes 
a káosz. Azok az írásbeli tájékoztatók, 
magas színvonalú előadások – amiket 
pont a jogalkotó tartott – egyes megyék-
ben nem érnek semmit. Ezt mindenki 
tudja, de két év alatt semmi nem történt. 
E miatt az ügyvédek ugyanolyan szerző-

déseit az egyik megyében jóváhagyják, 
a másikban nem.  Nagyon sok szegény 
és képzetlen ember kívánja eladni a kis 
földdarabját, és nem érti, hogy a vétel-
árra miért kell 8 hónapot várnia, vagy 
miért közli vele az ügyvéd több hónap 
után, hogy új szerződést kell készíteni. 
Az idős, beteg emberek, akik néha csak 
a néhány tízezer forintos vételárat akar-
ták még élvezni, vagy a gyerekeiknek 
akartak a vételárból segíteni, valamikor 
a jóváhagyási eljárás alatt meghalnak, és 
jöhet a hagyatéki eljárás, majd az új szer-
ződés és jóváhagyatás. Abba is bele kell 
gondolni, hogy ez alatt ki műveli a föl-

det, ugyanis a földhasználót be kellene 
jelenteni a földhivatalokba, a vevő pedig 
csak a jóváhagyás után veheti a földet 
használatba. Én és sokan mások olyat is 
hallottunk: ha abban közreműködünk, 
hogy valaki a földet jóváhagyás előtt 
birtokba venné, akkor bűncselekményt 
követünk el. 

Gyakorlati példák

Az új földtörvénynek vannak nem 
szándékozott olyan hibái is, amit már 
az elfogadása után felismertek, de azóta 
sem javítottak ki. Tételezzük fel, hogy én 
a földterületben társtulajdonos vagyok, 

és meg akarom venni a tulajdonostár-
samtól a részét. Erről a jogszabály, a 
2013. évi CxxII Törvény 18.§ (3) így ren-
delkezik: 

A közös tulajdonban álló föld esetében a 
tulajdonostárs tulajdoni hányadának harma-
dik személy javára történő eladása esetében 
az (1) bekezdés b)-e) pontjában, valamint a 
(2) bekezdésben meghatározott földműveseket 
– az elővásárlásra jogosultak sorrendjében – 
megelőzi a földműves tulajdonostárs. 

Ez azt jelenti, hogy ha a tulajdonos-
társam harmadik személynek akarja 
eladni a földet, akkor én mint társtu-
lajdonos földműves, a Magyar állam 
kivételével megelőzök mindenkit. Ha 
azonban én akarom megvenni a társ-
tulajdonosomtól, akkor mindenki, aki 
a földforgalmi törvényben előttem van, 
megelőz. Tehát ha földművesként min-
denképpen meg akarom venni a tulaj-
donostársam területét, meg kell vala-
kivel beszélnem, hogy a szerződést ő 
készítse el vevőként, és majd én elővá-
sárlási joggal élek. Ezt a szerintem nem 
kívánt helyzetet nem lehetett 2 év alatt 
kijavítani. 

A jogalkotónak az volt a szándé-
ka, hogy ha az eladó vagy eladók egy 
vevőnek egymás közelében lévő, tehát 
egy helyről megművelhető földjeiket 
el akarják adni, akkor ezt megtehessék 
egy „egybefoglalt” vételáron, hiszen az 
alkuban a vevő megvette a különböző 
minőségű területeket, neki és az eladó-
nak is így érte meg. A jogszabály ezt az 
egybefoglalt vételárat két esetben engedi 
meg. A szomszédos ingatlanoknál, és az 
úgynevezett egy üzemközponthoz tar-
tozó ingatlanoknál. A jogalkotó szándé-
ka az volt (legalábbis a jogszabályt elő-
készítő így tanította több százunknak), 
hogy az egy üzemközponthoz tartozás 
az egy helyről megművelhető területe-
ket jelenti. A vevő fog gazdálkodni, a 
vevőnél van értelme annak, hogy ész-
szerűen helyezkedjenek el a területei. 
Vannak azonban megyék, akik ezt így 
elfogadják, és vannak megyék, amelyek 
egy ilyen szerződést elutasítanak. Sőt, 
azt is elutasítják egybefoglalt vételáron, 
amikor ebben az egy helyről megmű-
velhető térségben tényleges bejegyzett 
üzemközpontja van a vevőnek. Az eluta-
sítást azzal indokolják, hogy a földeknek 
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az eladás pillanatában kell egy üzem-
központhoz tartoznia, az pedig csak az 
eladónál lehetséges.

A földforgalmi törvény legdurvább 
rendelkezése a földbizottságok, vala-
mint ezek jóváhagyó, engedélyező sze-
repének a törvénybe iktatása. A földfor-
galmi törvény így rendelkezik:

68. § (1) A települési önkormányzat köz-
igazgatási területén földet használó földmű-
vesek, mezőgazdasági termelőszervezetek, 
más természetes és jogi személyek települé-
senként helyi gazdálkodói közösséget alkot-
nak.

(2) A helyi gazdálkodói közösség képvise-
leti szerve a közösség tagjai által megválasz-
tott helyi földbizottság. A helyi földbizottság 
a település közigazgatási területéhez tartozó 
földek mértékének arányában legalább 3, leg-
feljebb 9 főből áll.

(3) A helyi földbizottság a település köz-
igazgatási területén a törvény hatálya alá 
tartozó földek tulajdonjogának forgalmát a 
birtokviszonyok átláthatósága, a spekulatív 
földszerzések megelőzése, az üzemszerű mű-
velés alatt álló élet- és versenyképes, egysé-
ges birtoktagot képző fölbirtokok kialakítása 
és megőrzése, a helyi gazdálkodói közösség 
érdekeinek érvényesítése érdekében a föld-
birtok-politikai célokkal összhangban a 24. és 
25. §-ban foglalt feladatának gyakorlásával 
befolyásolja.

(4) A földbizottság tagja a saját vagy 
hozzátartozója ügyével összefüggő eljárásban 
nem vehet részt.

(5) A helyi földbizottság állásfoglalása 
ellen kifogás terjeszthető elő a települési ön-
kormányzat képviselő testületénél.

(6) A helyi földbizottság tagjainak meg-

választása érdekében - az e törvény végrehaj-
tására kiadott rendeletben meghatározottak 
szerint - a települési önkormányzat jegyzője 
összehívja a helyi gazdálkodói közösség köz-
gyűlését.

72. § Felhatalmazást kap a Kormány, 
hogy rendeletben állapítsa meg

a) a földre vonatkozó elővásárlási és 
előhaszonbérleti jog gyakorlásának részletes 
eljárási szabályait;

b) a helyi földbizottság működéséről és 
a tagjai nyilvántartásának a vezetéséről, il-
letve a Magyar Agrár-, Élelmiszergazdasági 
és Vidékfejlesztési Kamara közreműködéséről 
szóló szabályokat;

c) a tulajdonjog átruházására szolgáló 
okmány biztonsági kellékeit, valamint a kibo-
csátásának szabályait;

d) a mezőgazdasági vagy erdészeti szak-
irányú képzettségeket;

e) a mezőgazdasági üzemközpontok 
nyilvántartásának vezetésére vonatkozó sza-
bályokat;

f) a földművesek és a mezőgazdasági 
termelőszervezetek nyilvántartásba vételére 
vonatkozó szabályokat;

g) a mezőgazdasági igazgatási szerv ki-
jelölését;

h) föld végrehajtási vagy felszámolási 
eljárás keretében árverés útján történő érté-
kesítésének szabályait.

i) a helyi földbizottság állásfoglalása el-
len benyújtott kifogás elbírálásának részletes 
szabályait.

Kormányrendelet nem született, de 
a 2013. évi CCxII törvény, mint a föld-
forgalmi törvény végrehajtási jogszabá-
lya kicsit részletesebben szabályozta a 
földbizottságokat, valamint amiatt, hogy 

nem alakultak meg, beiktatta az agrár-
kamara szerepét:

102. § (1) A helyi földbizottságról és an-
nak tagjairól a jegyző nyilvántartást vezet. A 
nyilvántartás tartalmazza

a) a természetes személy tag, valamint a 
mezőgazdasági termelőszervezet tag, továb-
bá a Földforgalmi törvény 40. § (3) és (4) be-
kezdésében meghatározott köznevelési vagy 
felsőoktatási intézmény, bevett egyház vagy 
annak belső egyházi jogi személye képvisele-
tében eljáró személy

aa) természetes személyazonosító adata-
it,

ab) állampolgárságát,
ac) lakcímét;
b) a mezőgazdasági termelőszervezet tag 

megnevezését, székhelyét és telephelyét, va-
lamint az a) pontban foglalt köznevelési vagy 
felsőoktatási intézmény, bevett egyház vagy 
annak belső egyházi jogi személye megneve-
zését és székhelyét;

c) a tagság kezdő és a lejárati időpontját;
d) a helyi földbizottság elnökének meg-

jelölését az a) pontban szereplő azon tag ese-
tében, akit a tagok maguk közül elnökként 
választottak;

e) a helyi földbizottság értesítési címét;
f) a 103. §-ban meghatározott esetben a 

működésképtelenség tényét.
(2) Az (1) bekezdésben foglalt adatok 

közérdekből nyilvános adatoknak minősül-
nek. A jegyző haladéktalanul törli a nyil-
vántartásból azt a személyt, akinek a tagsági 
viszonya bármely okból megszűnt.

(3) A jegyző a mezőgazdasági igazgatási 
szerv részére e törvényben meghatározott fel-
adatai ellátása céljából hozzáférést biztosít az 
(1) bekezdés szerinti nyilvántartáshoz.
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(4) A helyi földbizottság, illetve annak 
tagja a Földforgalmi törvény 23. § (5) és (6) 
bekezdése és e törvény alapján megismert sze-
mélyes adatokat tartalmazó iratokat köteles 
zártan kezelni, azokat kizárólag e törvény-
ben meghatározott feladata ellátása céljából, 
legfeljebb a mezőgazdasági igazgatási szerv 
döntésének a részére való közléséig kezelheti. 
Az e bekezdés szerinti iratokba más személy 
vagy szerv részére nem engedhet betekintést, 
továbbá azokat nem hozhatja nyilvánosságra, 
és – a Földforgalmi törvény 30. § (4) bekez-
désében meghatározott eset kivételével – nem 
továbbíthatja.

103. § (1) Ha a településen 2014. május 
1-jéig a helyi földbizottság tagjainak megvá-

lasztására nem kerül sor vagy a megválasztott 
helyi földbizottság működésképtelen, a mező-
gazdasági igazgatási szerv a föld tulajdonjoga 
megszerzésének a hatósági jóváhagyása iránti 
eljárásban a Kamarának a föld fekvése szerinti 
területi szervét keresi meg állásfoglalás kiadá-
sa céljából. A helyi földbizottság működéskép-
telen, ha a feladatainak ellátását a tagjainak 
megválasztásától számított 30 napon belül 
nem kezdi meg vagy 30 napot meghaladóan 
szünetelteti, illetve, ha a tagok száma a Föld-
forgalmi törvény végrehajtására kiadott rende-
letben meghatározott létszám alá csökken.

(2) Az (1) bekezdés szerinti esetben a 
Földforgalmi törvény és e törvény alkalmazá-

sa során a helyi földbizottság alatt a Kamara 
területi szervét kell érteni. A jegyző a 102. 
§ (1) bekezdése szerinti nyilvántartásban an-
nak tényét tünteti fel, hogy a helyi földbizott-
ság feladatait a Kamara látja el.

A gyakorlatban nagyon hamar ki-
derült: e rendelkezések hiányosak, 
aggályosak, ezért egyes ilyen konkrét 
ügyekben eljáró bíróságok az Alkot-
mánybírósághoz fordultak. 

Megszületett a 17/2015. (VI.5.) AB 
határozat, amely amellett, hogy néhány 
nagyon durva hibát korrigált, a lényegen 
nem változtatott semmit, és újabb prob-
lémákat generált.

Alapvető hibája álláspontom sze-
rint ennek a határozatnak az, hogy úgy 
vizsgálja a kérdést, mintha lennének 
egyáltalán földbizottságok. Köztudott, 

hogy a földbizottságok nem alakultak 
meg, mert erre nincs kormányrendelet 
az eltelt 2 év óta sem. Két alkotmánybí-
ró egyértelműen a különvéleményében 
egyrészt illegitimnek tekinti a földbi-
zottságokat, másrészt álláspontjuk sze-
rint bevonásuk  a jóváhagyási eljárásba 
aránytalanul korlátozza a termőföld tu-
lajdonosának a tulajdonjogát.

A jegyző, ha lennének földbizottsá-
gok, akkor a tagok nevét és adatait nyil-
vántartaná. Ezek közérdekből nyilvános 
adatok lennének a végrehajtási törvény 
102 § (2) bekezdése szerint. Azonban így 
csak azt tartja nyilván minden jegyző, 

hogy az agrárkamara látja el ezt a fel-
adatot.

Az Alkotmánybíróság többségi ha-
tározattal a lényegi rendelkezéseken 
nem változtatott. Fontos azonban, hogy 
indokolási kötelezettséget írt elő a föld-
bizottság és így a települési önkormány-
zat mint hatóság részére is, valamint a 
képviselő testület földbizottsági döntést 
felülbíráló határozata ellen lehetővé tette 
a bírósághoz fordulást. 

Elleplezték azonban a lényeget, azaz 
álláspontom szerint azt, hogy e téren tel-
jesen illegitim szervezet, az agárkamara 
megyei elnöksége hozza meg a döntése-
ket. Ez a kamara állítólagosan létrehozott 
a saját szervezetén belül úgynevezett 
TAB-okat, azaz Települési Agrárbizottsá-
gokat, az ezekben lévők személyét azon-
ban nem lehet ismerni. A kamara állító-
lag ezek állásfoglalása alapján dönt, de 
van olyan eset is, amikor a megyei elnök-
ség elutasított olyan szerződést is, amit a 
helyi gazdák támogattak.

A törvény felsorolja, hogy milyen 
esetekben tagadhatja meg a nem létező 
földbizottság a szerződés jóváhagyását.

24. § (1) A helyi földbizottság – a mező-
gazdasági igazgatási szerv megkeresésének a 
beérkezésétől számított – 15 napon belül adja 
ki az adás-vételi szerződés jóváhagyásának 
megtagadásához, vagy a jóváhagyás megadá-
sához szükséges állásfoglalását.

(2) A helyi földbizottság az adás-vételi 
szerződést a köztudomású tények és legjobb 
ismeretei alapján, különösen a következő 
szempontok szerint értékeli:

a) az adás-vételi szerződés alkalmas-e a 
tulajdonszerzési korlátozás megkerülésére;

b) megállapítható-e, hogy a felek már e 
törvény hatálybalépése előtt megállapodtak 
a tulajdonjog átruházásában, de az adás-vé-
teli szerződést csak a jelen eljárás keretében 
léptetnék egyikük nyilatkozatával, illetve 
harmadik személy jognyilatkozatának megté-
telével hatályba;

c) az adás-vételi szerződés jóváhagyása 
esetén az adás-vételi szerződés szerinti vevő, 
illetve a jegyzék szerinti, az első helyen álló 
elővásárlásra jogosult, vagy ha több elővásár-
lásra jogosult áll az első helyen, akkor vala-
mennyi első helyen álló elvásárlásra jogosult

ca) alkalmas-e az adás-vételi szerződés 
és a 13. §-ban, illetve a 15. §-ban meghatáro-
zott kötelezettségvállalások teljesítésére,
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cb) elnyer-e olyan jogi helyzetet, amely-
nek révén a jövőben az elővásárlási jogát 
visszaélésszerűen gyakorolhatja, vagy

cc) indokolható gazdasági szükséglet 
nélkül, felhalmozási célból szerezné meg a 
föld tulajdonjogát;

d) az ellenérték a föld forgalmi értékével 
arányban áll-e, s ha nem, az aránytalanság-
gal a vevő elővásárlásra jogosultat tartott tá-
vol az elővásárlási jogának gyakorlásától.

Az én gyakorlatomban az általános 
megtagadási ok a d. pont, azaz, hogy az 
ellenérték a föld forgalmi értékével nem 
áll arányban, és ezzel a vevő elővásárlási 
jogosultakat tartott távol a joguk gya-
korlásától. Ezzel az indokkal az  Alkot-
mánybíróság döntéséig minden ténybeli 
alátámasztás nélkül éltek a földbizott-
ságok helyett fellépő kamarások. Az 
Alkotmánybíróság részletes értékelést 
írt elő. de ezzel is bármikor vissza lehet 
élni és vissza is élnek vele. Egy adott kör-
nyéken mindenki olyan adatot vesz elő, 
amilyet akar, mert nagyon széles sávban 
szóródnak a vételárak. Most az állami 
földek értékesítésével olyan helyzet állt 
elő, hogy a megtagadások alacsonyabb 
vételárnál történtek meg, mint amiért 
az állam piaci áron azonos területen az 
állami földeket meghirdette és el is adta.

A másik leggyakoribb megtagadási 
ok a felhalmozási cél. Itt is a nem léte-
ző agárbizottságok helyett eljáró kama-
ra minden indokolás nélkül csak annyit 
írt, hogy felhalmozási célú a szerzés. 
Tette ezt olyan esetben, amikor a vevő 

állattartó telepet üzemeltetett. Az Al-
kotmánybíróság döntése után megtette 
a részletes magyarázatot: monopolhely-
zetet eredményez a vevő földszerzése, 
mert nagyobb lesz a birtokmérete az 
általánosnál. Tehát adva van egy a jog-
szabály szerint földművesnek minősülő 
vevő, aki földműveléssel is foglalkozik, 
a jogszabály szerint szerezhet maximum 
300 hektár területet, de mégis felhalmoz. 
Az más kérdés, hogy minden vétel fel-
halmozás.

Találkoztam olyan indokolással is, 
hogy egy társtulajdonos vevő, ha meg-
szerzi az egyik társtulajdonosától a sok 
közül annak tulajdoni hányadát, akkor 
ezzel elnyer olyan jogi helyzetet, hogy a 
jövőben az elővásárlási jogát visszaélés-
szerűen gyakorolhatja, valamint nem 
szolgálja azt a célt, hogy a helyi népes-
ség korösszetétele javuljon. Az sem érti, 
aki ezt leírta, hogy ez a jogi helyzet mit 
jelent.

Az Alkotmánybíróság döntése sze-
rint, amennyiben a képviselő testület 
a kamara javaslatát elbírálja, a jegyző 
köteles minden érintettet írásban érte-
síteni. Az érintettek a Közigazgatási és 
Munkaügyi Bírósághoz fordulhatnak 
30 napon belül, ha a határozatot sérel-
mesnek találják. A bíróságoknak el kell 
döntenie, hogy a kamarának van-e per-
lési jogosultsága. Ha a kamara perel , a 
bíróság először a perlési jogosultságáról 
dönt. Ha úgy dönt, hogy nincs perlési 
jogosultsága, akkor végzéssel elutasít-

ja idézés kibocsátása nélkül a kerese-
tet, amit a kamara megfellebbezhet. A 
fellebbezésről néhány hónapon belül 
döntés születik. Véleményem szerint a 
kamarának nincs perlési jogosultsága, 
és bízom benne, hogy ezt az álláspontot 
osztják majd a bíróságok az egész or-
szágban. Amennyiben tárgyalás lesz, és 
a bíróság  jogszabályszerűnek ítéli meg 
a képviselő testület döntését, akkor azt 
jóváhagyja, ha nem, akkor hatályon kí-
vül helyezi, új eljárásra utasítva a kép-
viselő-testületet. Példa. Mari néni 94 
éves (nevezzük így az eladót), 2014. feb-
ruárjában eladta a 370 négyzetméteres 
területét 37 000 forintért. Ügye most a 
bíróság előtt van, mert a képviselő testü-
let szerint a vevő nem felhalmozási cél-
ból vesz, de a kamara szerint igen, ezért 
pert indított a testület ellen. Mikor lesz 
ebből jóváhagyás? A testületi döntést 
jogerős bírósági határozattal kell így le-
zárni, amelyik a testületnek ad igazat, és 
a megyei földhivatal csak ezután hagy-
hatja jóvá a szerződést. Mari néni pedig 
lehet, hogy már a bírósági per végét sem 
éri meg.

Még egy tapasztalat. A jogszabá-
lyok határidőket írnak elő. ezeket az 
ügyvédek közlik az ügyfeleikkel, azzal 
a kiegészítő tájékoztatással, hogy az 
ügyfelekre ezek a határidők kötelezőek, 
a hatóságokra pedig nem. Az ügyfelek 
ezen nem lepődnek meg, a legtöbb meg-
érti. Aki nem, az az ügyvédre haragszik. 
Tapasztalatom szerint a jegyzők tartják 
be a határidőket nagy erőfeszítéssel. A  
kamarák és a megyei kormányhivatalok 
földhivatali főosztályai nem. Hogy mi 
történik a kamaráknál, nem tudom, de 
azt igen, hogy a megyei földhivatalokra 
hihetetlen nagyságú adminisztráció ne-
hezedik. 

Természetesen sokkal részleteseb-
ben és még sokkal hosszabban lehet 
elemezni  és értelmezni a földforgalmi 
törvény rendelkezéseit. Nagyon érdekes 
például a közös tulajdon használatára 
vonatkozó szabályozás, és annak gya-
korlata. A földhasználati kérdésekben 
azonban kevesebb a tapasztalatom. 

Nagyító
Loupe

Fotó: Soós Lajos





Társadalom
Society

18

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

A kormány 2015 végén két jelentős in-
tézkedéssel zavarta fel az új lakások pi-
acának állóvizét. Egyrészt az újonnan 
vásárolt lakások esetében négy éves 
időtartamra 5 százalékra csökkentette a 
korábbi 27 százalékos áfa-kulcsot, illetve 
magánszemélyek lakásépítése esetén 5 
millió forintig visszaigényelhetővé tette 
a felhasznált anyagok és szolgáltatások 
áfájának 27 és 5 százalékos kulcs közötti 
részét. Másrészt a 2015. július 1-től beve-
zetett egyösszegű, vissza nem térítendő 
lakáscélú támogatás, a családok otthon-
teremtési kedvezménye (CSOK) 2016. ja-
nuár 1-jétől kedvezőbb feltételekkel igé-
nyelhető: az új lakást építő vagy vásárló 

két- és többgyermekes családoknál jelen-
tősen emelkedik a támogatás mértéke.

Emellett enyhültek a támogatások 
felvételének feltételei: új lakások esetén 
a jogszabályalkotó beéri a korábbinál ki-
sebb energia-hatékonysággal, eltörölték 
a megvásárolt lakás nagyságának felső 
értékhatárát, továbbá magasabb életko-
rig lehet gyermeket vállalni és a meg-
lévő gyermekek is magasabb életkorig 
számítanak bele az igénylő családba. Az 
építők számára könnyebbség az engedé-
lyezési eljárás látványos lazítása is. Az 
idén januárban életbe lépő változások 
elsősorban az új lakások piacán generál-
nak jelentős változásokat, a használt la-

A lakáspolitikai intézkedések 
lehetséges hatásai
A LAKHATáSI GONDOK NINCSENEK KOMPLExEN KEzELVE

Kinek jó a családok otthonteremtési kedvezménye (CSOK) és kik azok, akik önhibájukon kívül kiszorul-
nak a felhasználói körből? Még akkor is lesznek ilyenek – mégpedig a szegény családok –, akiknek már 
nem is kell három gyermeket bevállalniuk, mert jelenleg is nevelik azokat, de anyagi helyzetük miatt 
eladósodtak – sok esetben annyira, hogy már ingatlanuk sincs – s eközben tartoznak még bankoknak és 
az államnak.

Fotó: Kovács Tamás

Írta: Fazekas Hunor
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káspiac inkább csak az áttételes hatások 
révén lesz érintett.

Mi lesz a szegényekkel?

A lakásépítés 2008 utáni pangásá-
ban a keresleti és kínálati tényezőknek 
is szerepe volt – hívja fel a figyelmet a 
GKI Gazdaságkutató zrt. elemzésében. 
A válság kirobbanása után a lakosság 
széles rétegeinek (eladósodottak, mun-
kanélkülivé válók, bércsökkentést el-
szenvedők, stb.) a pénzügyi helyzete 
markánsan romlott. A hitel-visszafize-

tési képesség (és olykor hajlandóság) 
jelentősen csökkent, a banki hitelezés 
lényegében összeomlott. Mindez erősen 
korlátozta a lakáspiaci és különösen az 
új lakások iránti keresletet. A kivitelezői 
oldalon eltűnt a cégek nagy része (ez a 
piac tisztulásához is hozzájárult); rész-
ben a kereslethiány, részben a korábbi fi-
nanszírozási kapcsolatok megszakadása 
miatt. A használt lakások piaca 2014-ben 
éledezni kezdett, a forgalom és az árak 
is növekedésnek indultak, mindez azon-
ban semmilyen pozitív hatást sem gya-

korolt a lakásépítésre – vélhetően az új 
és használt lakások ára között korábban 
szélesre nyílt, s csak lassan záruló olló 
miatt.

A GKI elemzői szerint az új lakások 
piacán az áfa-csökkentés várhatóan in-
kább a kínálati oldalra gyakorol jelen-
tős hatást, a beruházóknak a korábbinál 
nagyobb pénzügyi mozgásteret ad. A 
keresletet azonban csak abban az eset-
ben ösztönzi, ha a lakásvásárlók ennek 
hatására a korábbinál lényegesen alacso-
nyabb árakkal találkoznak, ez azonban 
nagyon valószínűtlen. A saját kivitele-
zésben épülő lakások (praktikusan a 
családi házak) esetében viszont megva-

lósulhat a kereslet ösztönzése, hiszen az 
áfa-visszatérítés lehetőségét kihasználó 
családok számára ténylegesen is megva-
lósul a költségcsökkenés. A CSOK eseté-
ben várhatóan némi kereslet-ösztönzés 
is megvalósul, bár az állami támogatá-
sok jelentős részét már az első hetek ta-
pasztalatai alapján el fogja vinni az ár-
emelés. (A magyar gazdaságban széles 
körben tapasztalható a „járadékvadász” 
szemlélet, azaz a külső „ingyenes” for-
rások minél magasabb arányban történő 
megszerzésére való törekvés – közkeletű 

példaként gondoljunk a földalapú támo-
gatásokra, aminek jótékony hatásaiból a 
fogyasztók semmit sem éreznek, a tel-
jes összeget a földtulajdonosok vágják 
zsebre.) A CSOK-folyamat nyertese tehát 
nem csak, sőt talán nem is elsősorban a 
lakosság, hanem inkább az építési szek-
tor lesz.

Élénkülhet a lakásépítés

Mindezek hatására idén még csak 
viszonylag szerény mértékben élénkül-
het a lakásépítés. A GKI becslése szerint 
2015-ben 8 ezer körüli lakást adtak át, 
idén ez a szám 10-11 ezerre nőhet. Az 
új lakások vásárlása ennél gyorsabban 
ütemben emelkedhet (a tavalyi 4-5 ezer-
ről akár 10 ezer fölé), mivel a törvény 
szerint új lakásnak számít minden, a 
2008. július 1-jén vagy ez után haszná-
latba vételi engedélyt kapott lakóingat-
lan, azaz a készleten lévő új lakások is 
kedvezményes formában válnak elad-
hatóvá. A hosszabb távú hatás jelentő-
sebb lehet, részben ezen intézkedések 
hatására 2018-ra akár 20, 2020-ra 25 ezer 
körülire is emelkedhet az új építésű la-
kások száma. Azért csak részben, mert 
az elkövetkező időszakban valószínűleg 
kormányzati ráhatás nélkül is nőne a 
lakásépítés. A kiadott lakásépítési enge-
délyek száma ugyanis 2013-ig csökkent, 
2014 óta viszont nő. 

Hazánkban mintegy 95 ezer három-, 
284 ezer kétgyerekes háztartás él, évente 
30-35 ezer házasságkötés történik. Mivel 
azonban a jövedelmi viszonyok rendkí-
vül heterogének, ezen háztartásoknak 
csak a kisebb része tekinthető az intéz-
kedések célcsoportjának. A kormányzat 
elszántnak tűnik az építőipar és ezen 
keresztül a magyar gazdaság növekedé-
si ütemének ösztönzésére. Ezért valószí-
nűnek látszik, hogy ha az eddigi intéz-
kedések nem hoznak kellő eredményt, a 
kormány enyhíti majd a kedvezmények 
felvételének feltételeit. (Ez már el is kez-
dődött, a felső értékhatár eltörlésével.) 
Az első Orbán-kormány idején, 1999-
2002 között ugyanez a forgatókönyv va-
lósult meg, hogy aztán a költségvetési 
túlfutást a következő kormány szigorító 
lépései enyhítsék.
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Az angol building society (lakás-takarékbank) mintájára Nemzeti Otthonte-
remtési Közösség létrehozását javasolja a kormány. A lakástakarék-bankok 
a tagjaik tulajdonában lévő önsegélyező pénzintézetek. Pénzügyi szolgálta-
tásaikon belül főleg takarékszámla-vezetéssel és lakáshitelnyújtással fog-
lalkoznak. Sok országban alakultak lakás-takarékpénztárak, két fő modell 
van: a nyílt és a zárt. Németországban például – amely alapján Kelet-Kö-
zép-Európában is elterjedtek a lakás-takarékpénztárak – zárt rendszerű 
pénztárak jöttek létre, ezek a még csak megtakarító tagok gyűjtéseit he-
lyezik ki hitelként azoknak a tagoknak, akik már megvalósítják lakhatási 
megoldásukat. A zárt rendszernek egy változatában kedvezményes hitel 
társul a megtakarítási számlához. A magyar piacon három szereplő osztozik, 
a Fundamenta-Lakáskassza Lakás-takarékpénztár Zrt. (Fundamenta), az 
OTP Lakástakarékpénztár Zrt. (OTP), illetve az Erste Lakás-takarékpénz-
tár Zrt. (Erste). A rendszer 1997-es indításakor még további két szereplő 
is részt vett a betétek gyűjtésében, az Otthon lakástakarék-pénztár Rész-
vénytársaság (Otthon), és a Lakáskassza-Wüstenrot Részvénytársaság 
(Lakáskassza). A piac koncentrálódása során előbb a Lakáskassza felvásá-
rolta az Otthont, majd a Lakáskassza beleolvadt a Fundamentába. Az Erste 
2011-ben lépett a piacra, amelyen 2013 decemberétől az Aegon Magyaror-
szág Lakástakarékpénztár Zrt. (Aegon) is jelen van.
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Mozdulhat a használtlakás piac

A hatályba lépett lakáspolitikai in-
tézkedések hatására a használt lakások 
piaca is élénkülhet. Egyrészt az új lakást 
vásárlók vagy építők jelentős része meg-
válik korábbi lakóingatlanától, másrészt 
az új támogatási rendszer – bizonyos 
feltételek megléte esetén – a használt la-
kás vásárlásához is támogatást rendel. A 
visszterhes lakás-adásvételi tranzakciók 

száma a tavalyi 140-150 ezerről idén 160-
170 ezerre emelkedhet, s 2018-tól akár 
elérheti a válság előtti 180-190 ezret. Ez 
utóbbi szám a teljes lakásállomány 4,2 
százalékát teszi ki, ami átlagosan 25 év 
körüli forgási ciklust jelentene. Ez eu-
rópai összehasonlításban még így is vi-
szonylag alacsony lenne, de a közép-ke-
let-európai térségben nem lenne kiugró.

A kétezres években 2008-ig nőttek a 
lakásárak, majd a válság következtében 
2013-ig jelentősen estek. 2014-ben emel-
kedés indult. Az FHB Lakásárindexe 
szerint 2015 második negyedévében a 
nominális árak mintegy 8 százalékkal 
maradtak alatta a 2008. évi színvonal-
nak. Mivel 2015 második félévében is 
nőttek az árak, így az elmaradás a 2008. 
évitől a GKI becslése szerint már csak 
3-4 százalék körüli lehet. A jelentősebb 
forgalmazók – még az új intézkedések 
bejelentése előtt – stagnáló árakra számí-

tottak 2016-ban. Elsősorban azért, mert a 
devizahitelek forintosítása után – azok 
köréből, akik már nem számítanak újabb 
„adósmentésre” – számos lakás kerülhet 
a piacra, azaz a kínálat bővül, ami az 
egyébként csak enyhén növekvő keres-
let mellett megállítaná az áremelkedési 
hatást (természetesen területileg igen 
differenciált módon). Mivel az új lakások 
ára egyfajta árcentrumként működik a 
lakáspiacon – hiszen ez jelenti a laká-

sok fizikai újratermelésének költségét –, 
egy kellően likvid piacon tartósan nem 
szakadhat el a használt és az új lakások 
áralakulása. (Ez nem jelenti azt, hogy 
néhány éven keresztül ezek nem alakul-
hatnának egymástól eltérően.)

áremelkedés jön hosszabb távon

Az új lakások eladását terhelő áfa-
kulcs mérséklése első látásra árcsökken-
tő, a megemelt állami támogatás és az 
újonnan bevezetett állami kamattámo-
gatású hitel pedig áremelő hatású, hi-
szen ez utóbbi két intézkedés alapvetően 
a keresletet élénkíti, amire az eladók egy 
viszonylag rugalmatlan piacon, rövidtá-
von áremeléssel reagálnak. Márpedig a 
hazai új lakáspiac elég merev, hiszen a 
megemelkedett keresletre reagáló kíná-
lat-bővítés meglehetősen időigényes. (A 
fejlesztői kör – mint fentebb szó volt róla 

– az elmúlt években erősen leszűkült.)
Tekintetbe véve a kivitelezők költ-

ségszintjét és az „ingyen pénz” okozta 
eufóriát, a GKI szerint az új lakásoknál 
az áremelkedés a jövő tendenciája. Az 
elmúlt napok történései – a meghirdetett 
telkek és új lakások árának emelkedése 
– ezt kifejezetten alátámasztja. Hosszabb 
távon áremelő hatású lehet a kivitelezők 
költségszintjének további emelkedése is, 
például a kényszerűen jobban megfize-
tett szakemberek alkalmazása miatt. (A 
GKI felmérése szerint a magasépítő cé-
gek negyedénél munkaerőhiány van.)

A használt lakások piacán a támo-
gatás felhasználásával új lakást vásárlók 
nagy része eladóként is megjelenik a pi-
acon, növelve a kínálatot és csökkentve 
az árakat. Ha a lakáspiac keresleti oldala 
felszívja a pótlólagosan bekerülő lakáso-
kat (amire van esély az emelkedő jöve-
delmek, a tartósan alacsony kamatok és 
a korábbi években elhalasztott kereslet 
következtében), akkor hosszabb távon 
ismét áremelkedés valószínű (de kisebb 
mértékű, mint az új lakások piacán). A 
strukturális problémák mindazonáltal 
fennmaradnak (a kisebb, gazdaságilag 
fejletlenebb térségekből továbbra is ne-
héz lesz kiszabadulni), így az áralakulás 
is igen differenciált marad.

A kormány intézkedései tehát jó-
tékony hatással lesznek az építőiparra 
(mind bevételi, mind jövedelmi oldalról) 
s ezen keresztül a gazdasági növekedést 
is ösztönzik – véli a GKI. Más kérdés 
– teszik hozzá az elemzők –, hogy ez a 
stimuláció egy viszonylag drága, a költ-
ségvetésre komoly terhet rovó eszközzel 
valósul meg. Folytatódnak az elmúlt 25 
év „hagyományai”. A lakásépítést to-
vábbra is állami döntések és nem piaci 
folyamatok szabályozzák – ebből követ-
kezően az építőipari ciklus kilengése a 
gazdaság többi részénél jóval nagyobb 
lesz, s ennek bizony sok a negatív hatá-
sa. A magyar lakosság lakhatási gondja-
inak komplex kezelésére továbbra sem 
tesz kísérletet a kormányzat, hiszen az 
amúgy is túlsúlyos saját lakásban lakást 
támogatja, ami a társadalom széles réte-
gei számára nem jelent megoldást.

Fotó: Kovács Tamás
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A PwC felmérésének eredményei ború-
látó világgazdasági kilátásokat jeleznek 
az elkövetkező évre. A kínai gazdaság 
egyensúlyának helyreállítása, a nyers-
olaj árának esései, valamint a geopoliti-
kai biztonsági aggályok hatására összes-
ségében nőtt a világgazdaság növekedési 
kilátásai miatti aggodalom. Globálisan a 
tavalyi 37 százalékhoz képest a cégveze-
tők alig több mint negyede számít a vi-
lággazdasági növekedés bővülésére, míg 
23 százalékuk visszaesésre – szemben a 
tavalyi 17 százalékkal. Az optimizmus 
az észak-amerikai cégvezetők körében 
csupán feleakkora (16 százalék) mint a 
legoptimistább régiókban (Nyugat-Eu-
rópa 33, Közel-Kelet 34 százalék). A kí-
nai cégvezetők 33 százaléka arra számít, 
hogy a világgazdaság növekedése 2016-
ban lassulni fog.

Nem nőnek a bevételek?

Csökkent a cégvezetők optimizmu-
sa cégük saját bevételeinek növekedési 

kilátásait illetően, már csak 35 száza-
lékuk „nagyon bizakodó”, a tavalyi 39 
százalékkal szemben. Az általános pesz-
szimista hangulattal szemben csak az 
indiai, a spanyolországi és a romániai 
cégvezetők körében tapasztalható némi 
optimizmus. A legnagyobb változás a 
tajvani cégvezetőknél jelentkezett, akik 
közül mindössze 19 százalék nagyon 
bizakodó cége rövid távú növekedési 
kilátásait illetően, ami a tavalyi 65 szá-
zalékhoz képest megdöbbentő, 46 szá-
zalékpontos esést jelent. A bevételeik 
növekedésével kapcsolatban nagyon 
bizakodó cégvezetők aránya Svájcban 
a legalacsonyabb, 16 százalék, 2015-ben 
még 24 százalék volt.

A bevételek növekedésére vonat-
kozó optimizmus a tavalyi évhez ké-
pest a világ szinte valamennyi jelentős 
gazdaságában csökkent: Kína 24, Egye-
sült államok 33, Egyesült Királyság 33, 
Németország 28 százalék. Olaszország 
egyötöddel változatlan maradt, Japán 
28 százalékkal „teljesített”. A trend 

alól csak Oroszország jelentett kivételt, 
ahol az optimizmus szintje a tavalyi 16 
százalékos mélypontról 26 százalékra 
emelkedett.

A cégvezetők szerint az elkövetkező 
egy évben a legjelentősebb növekedési 
célpontok az Egyesült államok, Kína, 
Németország és az Egyesült Királyság. 
A tíz legjelentősebb növekedési célpiac 
között Indonézia és Ausztrália helyét 
átvette Mexikó és az Egyesült Arab Emi-
rátusok. 

Dennis Nally, a PwC globális veze-
tője így reagált a felmérés eredményeire: 

„A cégvezetők optimizmusa mind a 
világgazdaság, mind saját cégük növe-
kedési kilátásait illetően csökkent. A cé-
gek méretüktől függetlenül egyre össze-
tettebb –  a geopolitika, a szabályozás, a 
számítógépes biztonság, a társadalmi 
fejlődés és a megítélés határain átnyúló 
– kockázatokkal néznek szembe. A cég-
vezetőknek egy sor, a nemzeti és az üz-
leti érdekeket egyaránt fenyegető ténye-
zőt kell kezelniük. Az előttünk álló évre 

A megkérdezett cégvezetők alig több mint harmada volt nagyon bizakodó saját cége jövő évi növekedési 
kilátásait illetően, ami az előző évi értékhez viszonyítva 4 százalékpontos csökkenést jelent – derül ki 
a PricewaterhouseCoopers (PwC) éves Globális Vezérigazgató Felméréséből. A cégvezetők csupán alig 
több mint negyede számít a globális gazdasági növekedés bővülésére a következő 12 hónapban, ami a 
múlt évhez képest 10 százalékpontos csökkenés.

BOrÚLáTó VILáGGAzDASáGI KILáTáSOKAT JELEz A PWC ÉVES GLOBáLIS FELMÉrÉSE

Írta: Barta Jázmin

Növekvő geopolitikai bizonytalanság, 
csökkenő vezérigazgatói optimizmus



vonatkozó borúlátó kilátásokat erősíti, 
hogy a cégvezetők ismét az Egyesült 
államokat, Kínát, Németországot és az 
Egyesült Királyságot tekintik a növeke-
dés szempontjából legfontosabb orszá-
goknak. Az a tény, hogy a cégvezetők 
továbbra is e biztonságos menedék-
nek számító országokat jelölték meg, 
a hosszú távú valódi növekedés álta-
lános bizonytalanságot jelzi.”

„A Magyarországi Vezérigazga-
tó Felmérés adatainak feldolgozása 
nemrég kezdődött; az eredménye-
ket márciusban mutatjuk be. A vál-
lalatvezetők hangulatában mutat-
kozó különbség azonban már most 
látható. A magyar vezetők mind a 
globális növekedésben, mind a saját 
egy évre vetített növekedésükben 
optimistábbak más országokban élő 
kollégáiknál. A problémák azonban, 
amelyekkel szembesülnek, szinte 
azonosak mindenhol. Vajon a hazai 
optimizmus segíti-e a vállalatveze-
tőket a komplex helyzetekben való 
eligazodásban” – tette fel a kérdést Nick 
Kós, a PwC Magyarország vezérigazga-
tója.

Nagyobb fenyegetettség

A cégvezetők kétharmada szerint 
cégüknek ma több fenyegetettséggel 
kell szembenéznie, mint három éve. Ez 
a negyedik év, amikor a szabályozás-
sal kapcsolatos aggodalmak erősödtek. 
Az alapvető fontosságú szakemberek 
rendelkezésre állása miatti aggodalom 
a másodikról a negyedik helyre esett 
vissza, de még mindig a cégvezetők 72 
százalékát nyugtalanítja. Az árfolya-
mok ingadozása miatt a válaszadó 73 
százaléka aggódik. A cégvezetők 61 szá-
zalékát a nemzeti és az üzleti érdekeket 
egyaránt fenyegető számítógépes biz-
tonsági problémák is aggasztják.

A cégvezetők mintegy fele tervez 
létszámbővítést a következő évben, ami 
tavalyhoz képest néhány százalékos 
visszaesést jelent. Továbbra is jelentős 
az alapvető fontosságú szakemberek 
rendelkezésre állásával kapcsolatos 

aggodalom. Az ilyen aggályok több 
iparágban, így például a szórakozta-
tóiparban és a médiában, valamint a 
technológiai szektorban különösen erő-
sen jelentkeznek, de a hagyományosan 
a természettudományos, technológiai, 
műszaki tudományos és matematikai 
(„STEM”) készségekre építő iparágak-
ban is megjelennek. 

A cégvezetők mintegy fele arról 
számolt be, hogy vezetői utánpótlás 
programjukban módosításokat hajtanak 
végre. Eszerint a legfőbb döntéshozók 
felismerték, hogy a következő vezetői 
generáció tagjainak szélesebb körű kész-
ségekre lesz szüksége az összetett kihí-
vások kezeléséhez, ideértve a technoló-
giát, a szerteágazó fenyegetettségeket és 
az érintettek szervezeteikkel szembeni 
elvárásait. A vezérigazgatók mintegy 
fele szerint a kormány számára kiemelt 
fontosságú kell hogy legyen az áttekint-
hető és hatékony adórendszer, a szak-
képzett, iskolázott és alkalmazkodókész 
munkaerő, valamint a fizikai és digitális 
infrastruktúra. 

A vezérigazgatók azonban a kor-
mányzat teljesítményével nincsenek 
maradéktalanul megelégedve – különö-
sen az adórendszer hatékonyságát és a 
jövedelemegyenlőséget illetően. A vá-
laszadók kétharmada 67 százaléka sze-
rint a stabil adózási rendszer fontosabb, 
mint az alacsony adók. 

A felmérés kiemeli a technológiai 
változás hatását az üzleti életben, amely 

lehetővé teszi az ügyfelek és az érintet-
tek jobb megértését. A cégvezetők 90 
százaléka nyilatkozott úgy, hogy változ-
tatnak azon, ahogyan eddig a technoló-
giát az ügyfelek és az érintettek megis-
merésére, megértésére felhasználták. 
Az adatkezelő és -elemző eszközökbe és 
a CrM-rendszerekbe történő befektetés 
kecsegtet a legnagyobb megtérüléssel 

a vezetők szerint. Ezt a K+F és az 
innováció követi, s a globális át-
laghoz képest a következő orszá-
gokban elsőbbséget ez a terület: 
Tajvan, Brazília, Franciaország és 
Németország. 

Kiaknázatlan lehetőségek

A szervezeteken belül azon-
ban a technológia és az adat-
elemzés még további kiakná-
zatlan lehetőségeket rejt. A 
tehetséggondozás területén a 
válaszadók mindössze 4 száza-
léka nyilatkozta, hogy prediktív 
munkaerő-elemzést alkalmaz, és 
16 százalékuk a produktivitásra 
összpontosítva használja. Azok a 

félelmek, amelyek szerint a gyors tech-
nológiai változások veszélyeztetnék 
a növekedési kilátásokat, leginkább 
a bankszektorban és a tőkepiacokon 
érzékelhetők, ami a globális átlaghoz 
képest 20 százalékkal magasabb arány. 
Ezt követi a szórakoztatóipar és a mé-
dia, valamint a technológia – mindez 
a cégvezetők szaktudással kapcsolatos 
aggodalmaiban mutatkozik meg. 

A cégvezetők 55 százaléka fejezte 
ki aggodalmát az üzleti életben tapasz-
talható bizalomhiánnyal kapcsolatban 
– ez az arány három évvel ezelőtt még 
csak 37 százalék volt. A változó elvárá-
sokra történő válaszadásnak is vannak 
korlátai: a vezetők 45 százaléka a több-
letköltségek miatt nem tesz intézkedé-
seket a nagyobb elvárásoknak történő 
megfelelés érdekében. A válaszadók 87 
százalékánál elsőbbséget élvez a hosz-
szú távú jövedelmezőség a rövid távú-
val szemben. összességében úgy vélik, 
hogy a vevők és egyéb érintettek igé-
nyei a sikeres vállalatok számára fon-
tosabbak lesznek, mint a részvényesek 
elvárásai. 
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Vezérigazgatók iparágankénti aránya,
akik várhatóan 

bővítik személyi
állományukat (százalék)*
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Vagyonkezelés 65

Gyógyszeripar és élettudomány 64
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Forrás: PwC
* 50 százalék felett
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összesen 160 millió forintos 
tőkebefektetést kap a magyar 
Konsanszky divatmárka. A ki-
finomultan innovatív szabásvo-
nalakra építő designer márka a 
legnagyobb divateseményeken 
már bemutatkozott, a tőkebe-
fektetés célja e külföldi vonal 
megerősítése, egy nemzetközi-
leg is sikeres brand felépítése. A 
Konsanszky tökéletesen beleil-
lik a Széchenyi Tőkealap (SzTA) 
kreatívipari portfóliójába, amely 
immár fél tucat céget számlál.

A SzÉCHENyI TőKEALAP TőKEBEFEKTETÉSE EGy ÚJABB 
MAGyAr DIVATIPArI CÉGBE

A SzTA 160 millió forintos tőkebefekte-
tést hajt végre a női divat- és formaterve-
zéssel foglalkozó Konsanszky Kft.-ben. 
A céget Konsánszky Dóra divattervező 
és Tus-Dzsurbán ágnes menedzser és 
magánbefektető közös cége 2015-ben 
alapította. A tervező a MOME elvég-
zése után az egyik legrangosabb pári-
zsi divategyetemen, az Ecole Chambre 
Syndicale de la Couture Parisienne-en 
szerzett posztgraduális diplomát, majd 
a híres francia divatcégnél, a Nina 
riccinél és a Lanvinnél volt gyakornok. 
Kollekcióival olyan rangos nemzetközi 
divateseményeken vett részt, mint a Pa-
ris Fashion Week és a New york Fashion 
Week. A tervező ruhadarabjai vezető 
divatlapokban – olasz és kínai Vogue, 
Glamour – is megjelentek. 2006-ban és 
2008-ban elnyerte a Fashion Awards 
Hungary – Az év divattervezője, 2010-
ben pedig a magyar Glamour Women of 

the year – Az év divattervezője díjakat. 
2011-ben a hg.hu Design Award neves 
szakértőkből álló nemzetközi zsűrije dí-
jazta kollekcióját.

„A magyar divatipar legnagyobb 
befektetőjeként örömmel támogatjuk a 
hazai kreatív szektor fellendülését, ami 
az utóbbi években egyre nagyobb sike-
reket ér el Európában és a tengerentúlon 
is. A mostani tőkebefektetés egyik célja 
egy nemzetközileg is sikeres brand fel-
építése, valamint a kollekciók és az áru-
készlet nemzetközi mércének megfelelő 
volumenű kialakítása és az ehhez szük-
séges finanszírozás biztosítása. A ter-
vező köré most szerveződött egy olyan 
ütőképes csapat, amely amellett, hogy 
alkalmas egy nagyobb, nemzetközileg is 
sikeres brand felépítésére, befektetésre is 
alkalmassá teszi a társaságot.” – mondta 
el Csuhaj V. Imre, a Széchenyi Tőkealap-
kezelő zrt. elnök-vezérigazgatója.

Nemzetközi piacon is 
robbanthat a Konsanszky

SZéCHENYI TőKEBEFEKTETéSI ALAP (SZTA)

A Széchenyi Tőkealap-kezelő Zrt. feladata a Regionális Operatív Programok ke-
retéből felállított Széchenyi Tőkebefektetési Alap 14 milliárd forintos forrásának 
eljuttatása a magyar kkv-szektor felé, tőkebefektetés formájában. Az alap for-
rásának 85 százaléka európai uniós forrásból származik, 15 százaléka magyar 
állami forrás. Az alapkezelő tőkebefektetési tevékenységét előre meghatározott 
és transzparens befektetési politika mentén végzi, szakmai alapon kiválasztott 
befektetési bizottság döntés-előkészítésével. A Széchenyi Tőkebefektetési Alap 
célja, hogy a nemzetgazdasági szempontból jelentős, ugyanakkor a piaci kocká-
zati tőkebefektetők figyelmén többségében kívül eső szektorok vállalkozásait el-
sősorban tőke oldalon támogassa. Az alap befektetési politikája ezáltal ösztönzi 
a gazdasági növekedést, a foglalkoztatás bővülését, a leszakadó régiók felzárkó-
zását és az európai uniós források minél hatékonyabb területi felhasználását is 
szolgálja. Az alap ezidáig több mint 11 milliárd forint összeget szerződött le, ezzel 
eddig közel 80 magyar vállalkozás fejlődéséhez és működéséhez tudott forrást 
biztosítani.
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A Konsanszky kollekció darabjait 
a letisztult, minimalista stílus mellett a 
nőies rafinéria és a rendkívüli szabászati 
tudás jellemzi, amely kifogástalan minő-
ségű kivitelezéssel párosul, és magasan 
kiemeli a tervezőt a contemporary kol-
lekciók sorából. A női vásárlóknak szóló 

divatmárka elsősorban a 25 és 50 közötti 
nagyvárosi, divat-érzékeny, illetve az 
avantgarde hangulatra fogékony nőket 
célozza meg. A Konsanszky ruhák jelen-
leg néhány budapesti divatüzletben és 
nemzetközi webshopban vásárolhatók 
meg, a brand nemzetközi terjeszkedése 
keretében kiemelt hangsúlyt kap a bel- 
és külföldi üzletekkel való együttműkö-
dések kiszélesítése, hangsúlyos szerepet 
szánva az online felületeknek. Mind-
emellett az értékesítési és a marketing 
tevékenységek fejlesztése, az alapanyag-
beszerzés új alapokra helyezése, az 
eszközpark bővítése, valamint magyar 
textilipari alvállalkozók bevonása szere-
pel a forrásfelhasználási célok között. A 
márka a jövőben Franciaország, Hollan-

dia, a skandináv államok, Kína, London 
valamint ázsia nagyvárosaiban – Tokió, 
Hong Kong, Szöul – is meg kíván jelenni 
kollekcióival.

Magyar divattervezőkbe korábban 
126 milliót fektetett az SzTA. Abodi 
Dóra divattervező és Vágó réka cipő-
tervező a tőkeinjekciónak köszönhetően 
kap lehetőséget arra, hogy vállalkozá-
saikat nemzetközileg is versenyképes 

cégekké fejleszthessék. Ez is mutatja, 
hogy az egyébként inkább a hagyomá-
nyos, a 30-35 százalékos éves hozamot 
megcélzó piaci kockázati tőkebefektetők 
figyelmén kívül eső ágazatokba befekte-
tő SzTA a hazai kreatív ipar felé nyitott. 
Ennek keretében az SzTA két ütemben 
69,5 millió forintot fektet be a „rekavago” 
cipőmárkát jegyző Vágó réka cipőter-
vező cégébe, a Pinka Kft-be, amellyel a 
márka hazai és külföldi megjelenését 
kívánja megerősíteni. Vágó réka szerint 
a friss tőkére azért is nagy szükségük 
volt, mert jelenleg az a legnagyobb prob-
lémájuk, hogy nem képesek annyi cipőt 
gyártani, mint amennyire igény volna, 
a folyamatos gyártás feltételeinek meg-
teremtéséhez viszont nem álltak rendel-

kezésre a szükséges források. A tovább 
lépés másik fontos lépcsőfokaként em-
lítette saját belvárosi üzlet létrehozását, 
ahol a potenciális vásárlók személyesen 
is láthatják a kollekciókat. Vágó réka a 
magyar piacban is lát még lehetőségeket, 
különösen, ami az exkluzív esküvői ci-
pők piacát jelenti.

Az Abodi Dóra divattervező nevével 
fémjelzett Artabo Kft.-be az SzTA szin-

tén két ütemben 57 millió forintos tőkéz 
biztosít a következő másfél évben. Abodi 
a Dóra más utat jár, ő inkább a külföldi 
lehetőségek felé kíván nyitni a plusz 
tőke adta lehetőségnek köszönhetően, 
azaz webshopot készít, külföldi partne-
rekkel veszi fel a kapcsolatot, illetve új 
piacokon, például Távol-Keleten és Dél 
Afrikában igyekszik bemutatni saját 
kollekcióit.

Az SzTA tehát tudatosan építi kre-
atívipari portfólióját, amelyben meg-
találhatóak már befutott ruhatervezők 
– ABODI, AErON – és divat kiegészítők 
– rEKAVAGO, HAMErLI – márkái mel-
lett ipari és IT területen működő kreatív 
cégek is. 
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A parlamenti államtitkár leszögezte: 
már az alaptörvény is rögzíti, hogy Ma-
gyarország GMO-mentes övezet szeret-
ne lenni, így az EU-ban nem véletlenül 
hazánk volt a zászlóvivője a kételkedő-
ket is meggyőzni igyekvő mozgalom el-
indulásának.

A politikus hangsúlyozta, hogy Ma-
gyarország ratifikálta először a GMO-
mentességről szóló egyezményt, majd 
„saját hatáskörben” első lépésként kitil-
totta a génmódosított anyagokat a köz-
termesztésből. „Itt azonban nem állha-
tunk meg, tovább kell menni; célunk, 
hogy először a hús, a tej, a tojás, a hal 
és a méz váljon GMO-mentessé, majd a 
lehető legtöbb élelmiszer” – húzta alá 
Nagy István. Hozzátette: védjegy tanú-
sítja majd a boltok polcain lévő árukon a 
génmódosítás-mentes minőséget. 

Az egyesület elősegíti a magyar me-
zőgazdaság versenyképességének meg-

teremtését a hazai és export piacokon, 
közreműködik a GMO-mentes élelmi-
szerek fogyasztásának népszerűsítésé-
ben, s azt is szem előtt tartja, hogy mind 
több tag és támogató csatlakozzon e tö-
rekvéshez – mondta.

Az államtitkár kiemelte, hogy a 
kutatóknak, a termelőknek és a forgal-
mazóknak közös erőfeszítéseket kell 
tenniük a továbbhaladás érdekében. Pél-
daként hozta fel a génmódosított szója 
kiváltásának problémáját, mint mondta 
e termék cseréje érdekében máris ko-
moly kísérletek folynak. „Új fehérje-
programot kell hirdetnünk”, s valószí-
nűleg már a feledés homályába merült 
takarmányozási módszerekre is szükség 
lesz ahhoz, hogy a lehető legszélesebb 
körben valóra váljon a GMO-mentesség 
– hangsúlyozta a miniszterhelyettes.

A GMO-mentes Magyarországért 
Egyesületet olyan szervezetek, gazdák, 

Írta: Kiss Kornélia

TöBBSzöröSÉrE NöVELNÉK A SzóJABAB TErMőTErÜLETÉT

Történelmi jelentőségűnek nevezte Nagy István, a Földművelésügyi Minisztérium (FM) parlamenti ál-
lamtitkára, hogy a több mint négy éve tartó kormányzati erőfeszítéseknek köszönhetően Magyarorszá-
gon az elsők között alakulhatott GMO-mentes egyesület. A 11 tagot számláló egyesület létrejöttét a poli-
tikus a Vitafort Első Takarmánygyártó és Forgalmazó zrt. dabasi székhelyén jelentette be.

Megalakult a GMO-mentes 
Magyarországért Egyesület

Vidék 
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Az ország magazinja
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illetve természetes személyek alapítot-
ták, akik a mezőgazdaságból, a mező-
gazdaságért élnek – jelentette ki zászlós 
Tibor, a Mezőfalvai zrt. (az egyik ala-
pító cég) vezérigazgatója, aki a „szán-
tóföldtől az asztalig” elvre hivatkozva 
úgy fogalmazott: a fogyasztóknak alap-
vető joguk, hogy nyomon követhessék 
az asztalukra kerülő élelmiszerek út-
ját, s ellenőrizhessék azok génmódosí-
tás-mentességét. Az egyesület szeretné 
ezt a jogot garantálni, miközben ellátja 
tagjai védelmét, s biztosítja a vonatkozó 
jogszabályok előzetes véleményezését is 
– tette hozzá.

Koppány György tudományos szak-
értő egyebek mellett arról beszélt, hogy 
kutatócsoportok vizsgálják: okoznak-e 
betegségeket, s ha igen, milyeneket a 
génmódosított élelmiszerek. Egyes vé-

lemények szerint akár az allergiás, vagy 
a rákos megbetegedések egy része is a 
„szennyezett” anyagokat tartalmazó 
élelmiszerekre vezethető vissza – tette 
hozzá.

Kulik zoltán, a vendéglátó, s szintén 
a mozgalom egyik „szülőatyjának” szá-
mító Vitafort zrt. vezérigazgatója arról 
számolt be, hogy a GMO-mentes Ma-
gyarországért Egyesület iránt hatalmas 
az érdeklődés, hamarosan akár többszö-
rösére is duzzadhat a tagok száma. A ve-
zérigazgató szerint nemcsak a fogyasz-
tók számára lenne előnyös az egészséges 
élelmiszerek „helyzetbe hozása”, hanem 
a hazai gazdálkodók versenyképességét 
is fokozná. Hazánkban jelenleg szinte 

csak génmódosított takarmánnyal ete-
tett állatok termékeit fogyasztjuk, ezen 
szándékoznak változtatni. Mert bár ha-
zánkban politikai szinten régóta egyér-
telmű konszenzus van a génmódosított 

élelmiszerek elutasításának kérdésében, 
az állati eredetű termékek esetében a 
magyar takarmányosok jelenleg nem 
tudnak génmódosítástól mentes árukat 
vásárolni. „Mondhatjuk azt, hogy az ed-
digi passzív ellenállás után eljött a törté-
nelmi pillanat, hogy aktívan alakítsuk a 
piacot. Ezt a célt vállaltuk fel az egyesü-
let megalakításával.”

Magyarország köztermesztésben 
jelenleg is kizárólag GMO-mentes nö-
vényeket állít elő. A gondot a hazánkba 
beáramló, nagy mennyiségű, úgyneve-
zett extrahált szójadara okozza. Meg kell 
teremteni azokat a feltételeket – és ebben 
az egyesületet alapítók egytértenek –, 
hogy a külföldről behozott génmódosí-

tott szója nagy részét ki tudjuk váltani 
hazai előállítású szójababbal. Az első 
lépésekhez már elegendő a szójabab 40 
ezer hektáros termőterületét három-
négyszeresére növelni – hívták fel a fi-

gyelmet. Az agrártárca adatai szerint a 
tavalyelőtti 40-42 ezer hektáros szója ve-
tésterület már tavaly 72,2 ezer hektárra 
nőtt. A támogatásoknak köszönhetően 
pedig 2020-ig várhatóan 120 ezer hektár-
ra nő majd a szójatermő területek nagy-
sága, amit a következő évek öntözésfej-
lesztési programja és a növekvő piaci 
kereslet tovább növelhet. Egyes szakér-
tők szerint ugyanakkor sem Európa, sem 
Magyarország nem tudja saját termelés-
ből kielégíteni a szójára alapozott magas 
fehérjetartalmú takarmányok iránti igé-
nyét, ezért átfogó, összefogáson alapuló 
európai fehérjepolitikát sürgetnek.

Mezőgazdaság
Agriculture
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Magazine
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Magyarország 2006-ban vezetett be moratóriumot a génmódosí-
tott élelmiszerek termesztésére és forgalmazására. Valamennyi ak-
kori parlamenti párt felsorakozott a tiltás mögé. Az új alaptörvény is 
GMO-mentességet fogalmazott meg azzal, hogy mindenkinek joga 
van az egészséges életmódhoz, az egészséges környezethez és az 
egészséges élelmiszerhez. Az Európai Parlament pedig 2015 ele-
jén fogadta el azt a módosítást, amely lehetővé teszi a tagállamok 
számára, hogy meghatározott indokokra hivatkozva, saját hatáskör-
ben tiltsák meg az uniós szinten egyébként engedélyezett génmó-
dosított organizmusok köztermesztését saját területükön.
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Traktormúzeum Újpetrén
„A VILáG MEzőGAzDASáGáNAK Az EGÉSz áTALAKULáSáT áTÉLTEM” – LáTOGATóBAN A VE-
TEráN MEzőGÉPEKET GyűJTő PALOTAI OTTóNáL

Az alig ezer lelkes Újpetre község Baranya megyében, Pécstől délkeletre, Villánytól északnyugatra, Pécs 
és Villány között félúton található. Igazi birodalmat épített itt fel az innen-onnan vásárolt vagy éppen 
ajándékba kapott, helyben felújított muzeális traktorokból Palotai Ottó. Az agrárszakember hamarosan 
szeretné megnyitni egyedülálló magánmúzeuma kapuit.

Ehhez persze ott kell lennünk a gépszín-
ben. Egy valamikori szövetkezet – az 
Újpetrei Gazdák Szövetkezete – gépszí-
nében. A szövetkezet 2000 után alakult 
át Újpetrei Gazdák Mezőgazdasági zrt.-
vé. Ennek a cégnek az egyik tulajdonosa 
és vezetője Palotai Ottó, aki szinte kézen 

fogva vezet be minket a traktorok tör-
ténetének varázslatos világába, közben 
pedig mesél fejlesztőkről és korszakok-
ról, márkákról és csavarokról, külföldön 
újragyártatott fényszórókról és feliratok-
ról – no és nem maradhatnak ki persze a 
festékek sem. Úgy mesél, hogy eszünkbe 
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Írta: Tóth László Levente
Fotó: Stalter György

„Mélységes mély a múltnak kútja. Ne mondjuk inkább feneketlennek?” Nem, mert 
hála Istennek, nem feneketlen. Ugorjunk hát bátran a múltba – gondoltam, ami-
kor Újpetrére készültünk, egy tűzpiros veterán Porsche traktor miatt, amit egy 
rendezvényen csodálhattam meg. Itt áll egy gépszínben szépen felújítva a kis pi-
ros traktor és van itt vele fantasztikus veterán traktor, mezőgép még több tucat. 
Működőképes valamennyi. Mert szeretettel hozták rendbe, újították fel őket. S 
talán vannak még bizonyos igazán becses napok, amikor egyiket-másikat meg is 
simítja egy barázdált férfikéz. Sokat látott ember ennek a kéznek a gazdája, elmúlt 
már 76 éves, de olyan hévvel mesél a traktorokról és szinte még gyerekként a 
mezőgazdasághoz kötődött életéről, az életről, hogy azt bizony sok mai fiatal meg-
irigyelhetné. Mert házigazdánk, Palotai Ottó tudja jól, hogy a múltidézés – pláne, 
ha olyan legendás traktorokról esik szó, amilyenek az ő magángyűjteményében 
vannak – igenis fontos ahhoz, hogy minél jobban megérthessük a jelent, amelyben 
élünk.
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se jut közben: vendéglátónk nemcsak az 
újpetrei cégben illetékes, hanem a köz-
elmúltig szintén a baranyai – Újpetrétől 
félórás autóútra lévő Belvárdgyulai Me-
zőgazdasági zrt. vezérigazgató-helyette-
se is volt.

„Kissé elfogult vagyok a német gé-
pekkel”

„Kissé elfogult vagyok a német 
gépekkel, kultúrával, mentalitással 
szemben, amit nem is tagadok. Ennek 
egyszerű oka van: sváb vagyok, a ne-
vem magyarosított név. Preil voltam és 
abból lett Palotai” – mutatkozik be Palo-
tai Ottó, aztán folytatja. „1940-ben szü-
lettem Belvárdgyulán, 22 holdas sváb 
paraszt családba, az a föld akkoriban 
viszonylag életképes gazdaságméretnek 
számított. Aztán 46-ban rákerültünk a 
kitelepítési listára, de nem telepítettek ki 
minket, mert a nagyszüleim meg a szü-
leim is a 38-as népszámlálásnál német 
anyanyelvűnek, de magyar nemzetisé-
gűnek vallották magukat. Amit pedig a 
társadalomnak tényleg mindig csak meg 
tudok köszönni – mert valóban úgy ér-
zem, hogy ez számomra pozitív volt –, 
az életem kijózanító pofonja. Ez a pofon 

minden fiatalnak kellene, mert akkor 
tudná megmutatni, hogy ki akar törni 
abból, amiben van, vagy nem. Én akar-
tam. De elmondom ennek a pofonnak a 
történetét. Az általános iskolában 1954-
ben végeztem, szüleim – akkor még ma-
gángazdaság volt – úgy gondolták, hogy 
én paraszt leszek és beírattak a villányi, 
akkori szőlészeti és gyümölcsészeti 
technikumba, ahonnét két hét múlva pá-
ros lábbal rúgtak ki. A család ott volt a 
kuláklista élén, de – ahogy mondtam – 
mégse telepítettek ki minket, engem vi-
szont kirúgtak. És máshova se vettek fel.

Iskola híján otthon dolgozgattam a 
szülőknél, de 55-ben – amikor már a té-
eszesítés történt – jött egy olyan törvény, 
hogy valaki vagy tanul vagy munka-
helye van, aki egyiket sem csinálta, az 
kmk-s lett, azaz közveszélyes munkake-
rülőnek számított, vagyis egy veszélyes 
egyénnek a társadalomra, amit szank-
cionáltak. Így aztán az unokabátyám, 
aki gépállomáson dolgozott, azt mondta 
nekem: te nem mész el akármilyen köz-
munkára, hanem jössz mellém segédve-
zetőnek. Elmentem hát mellé 15 évesen, 
ott dolgoztam egészen 1959-ig, amikor 
már konszolidálódott a helyzet és abban 
az évben Belvárdgyulán megalakult a 

híres Belvárdgyulai »Közös Út« Mező-
gazdasági Szövetkezet, aminek a család-
ból én is alapító tagja lettem, mivel akkor 
már nagykorú voltam.”

Fordson és Universal

„Ez itt egy Fordson” – mutat be házi-
gazdánk egy szürke, vezetőfülke nélküli 
traktort, hozzátéve: ezt Galamb József – 
Henry Ford főkonstruktőre – tervezte. 
„Ez a gyűjteményben a legrégebbi da-
rab, 1923-ban gyártották, ez a világ első 
benzinmotoros, nagyszériában készített 
traktora, 18 lóerős.” A makói születésű 
gépészmérnök katonaidejét Horthy Mik-
lós I. osztályú sorhajóhadnagy parancs-
noksága alatt futó iskolahajón töltötte. 
A detroiti céghez 1905-ben lépett be, 
ahol 1907-től a legendás T-modell terve-
zésében is döntő szerepe volt. Az autót, 
amely „négy kerékre ültette Amerikát” 
1908-tól 1927-ig gyártották, több mint 15 
millió készült belőle. Ugyanilyen sikeres 
modell volt a Fordson traktor is, melynek 
tervezését szintén Galamb József kezdte 
el 1917-18-ban, a B-modell motorjának és 
a T-modell hátsó tengelyének felhaszná-
lásával. Akkor a világszínvonalat jelen-
tették ezek a traktorok, amelyek – olcsó-
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ságuk révén – hamar meghódították a 
gazdákat.

„Az ára a 30-as évek közepén 5000 
pengő volt, szemben például az akkor 25 
lóerős, 8000 pengős Hoffherr traktorral. 
A Fordson ma is tökéletes konstrukció-
nak számít, a traktor szerkezete, felépíté-
se azóta sem változott semmit. Európá-
ban a legtöbb Fordson Magyarországra 
került, Galamb József itt maradt rokonsá-
ga révén. Leginkább a később kuláknak 
minősített gazdálkodók vásárolták az 
Európában összeszerelt traktort. Henry 
Ford ugyanis nemcsak a futószalagot 
találta fel, hanem a szállítás költségha-
tékony módját is használta: Amerikában 
legyártották az alkatrészeket és Angliá-
ban szerelték össze. Sokkal több traktort 
át tudott így hozni egy hajó, igaz, több 
darabban.”

A kiállított példányra egy volt ka-
tonatársa hívta fel Palotai Ottó figyel-
mét, hogy ott van egy szentesi tanyán. 
„Amikor ugyanis 48-ban államosítottak, 
az akkori tanyagazda a két Fordsonából 
az egyiket és a cséplőgépét odaadta, a 
másik Fordsont viszont darabokra szed-
te és elásta a pajtában. „Segített neki a 

császártöltési katonatársam édesapja is, 
aki akkor nála dolgozott, és később ezt 
elmesélte a fiának. A volt katonatársam 
megkereste az új tanyagazdát és meg-
kérdezte tőle: nem kéne csinálni egy 
ásást a pajtában? rá is akadtak a gépre, 
kiszedték a földből, eladták nekem, a 
pénzt meg megfelezték. A hűtőjét ki kel-
lett cserélni, de az egyébként rendkívül 
jó állapotban lévő, eredeti gyertyákkal 
működő gépet mi szereltük össze.”

„Ebből az 1933-as gépből nem tu-
dom, hogy van-e még egy az országban” 
– tekint vezetőnk egy kék, de piros ke-
rekes „orosz” traktorra, amelynek 1931-
ben vették meg a licenszét az oroszok 
a Farmall cégtől és utána Harkovban 
gyártották. Mi is van rá írva cirill betűk-
kel? U-ni-ver-sal – betűzzük. „Universal 
2-es típus, igen. Annyiban módosították 
az eredeti Farmall traktorhoz képest, 
hogy rányomtatták a cirill betűket” – te-
szi hozzá nevetve a gépgyűjtő. Amikor 
azt kérdezzük tőle, miért olyan különös 
a traktor első két kereke, Palotai Ottó 
elmagyarázza az okot. Amikor nem 
volt még növényvédő szer, gyomirtás, 
kultivározással irtották a gyomot. Azért, 

hogy könnyebb legyen vezetni egy trak-
tort a sorokban, a két szél helyett kö-
zépre tették a két első kereket, ami a két 
sor között így elment. „Így nem kellett 
állandóan oldalt nézni, elég volt előre.” 
Kísérőnk mutatja a traktoron a rugós ki-
egyenlítőt is, ami azért van, hogy a kor-
mányzást könnyítse. „Ezt nekem Nagy-
szőlősről hozták be, de csak a jobb hátsó 
kereke volt meg. Szét kellett szednünk 
egy másikat, illetve öntetnünk hozzá 
kerekeket. Acélöntvényre volt szükség, 
keresni kellett, hol van ilyen öntöde, sze-
rencsére Pécsen az uránbányáé megma-
radt. Végül még rá is kellett szegecselni. 
De indul.”

„Soha ne felejtsd el, hogy honnan 
jöttél”

Miközben körbenézünk, Palotai Ottó 
egy kis kitérővel emlékeztet arra, hogy 
a világ mezőgazdaságának az egész át-
alakulását átélte. A gépállomáson, ahol 
fiatalon dolgozott, nem sok kellett hoz-
zá, hogy megszeresse a gépeket. Később 
aztán mezőgazdasági technikumot is 
végzett. A belvárdgyulai termelőszövet-
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kezetben traktorosként kezdte, de volt a 
szárító-keverő üzem vezetője és a téesz 
elnökhelyettese is.

„Húsz éves voltam, amikor valamit 
láthatott bennem az ottani téesz elnök – 
Fischer Ferencnek hívták, zsidó ember 
volt, akinek én örök hálával tartozom –, 
mert azt mondta nekem: édes fiam, te 
beiratkozol levelező iskolába. Tanulni, 
tanulni és tanulni fogsz. Úgyhogy én 
minden iskolámat levelezőn végeztem el. 
Nagyon sokat köszönhetek a sajnos elég 
korán, 55 évesen elment Fischer Ferenc-
nek, aki az említett »társadalmi pofon« 
után, ami azért megviselt – mert ahogy 
mondtam, a villányi technikum után 
máshova sem vettek fel – úgyszólván rá-
beszélt a tanulásra. Később, már 44 éves 
fejjel úgy gondoltam, a mezőgazdasági 
szakma mellé jó lenne egy közgazdasági 
is. Két év alatt szigorlatoztam Pécsen köz-
gázból, kapitalista gazdaságtanból.”

Az ottani professzor akkor, 1984-85-
ben azt mondta: az akkori társadalmi for-
mának van még vagy tíz éve és kezdődik 
egy új, amit kapitalizmusnak nevezünk. 
A professzor nem sokat tévedett, csak 
öt évet. „Az általa előrevetített kapita-

lizmust azonban a mostani politikában 
nagyon, de nagyon megutáltattuk és át-
formáltuk. Akarunk csinálni valamit, 
amiből nem tudjuk, hogy mi lesz. Ezt 
azért is mondom, mert bőven jártam nyu-
gatra a kitelepített rokonságnak köszön-
hetően, úgyhogy tudom, mi a kapitaliz-
mus. Nem ez. Legalább két nemzedék 
még kell ahhoz, hogy ne legyen bennünk 
az az irigység, az a gyűlölet, ami van, 
azzal szemben, aki valamire jut. Tudo-
másul kell vennünk ugyanis, hogy nem 
vagyunk egyformák se magasságban, se 
szellemi dolgokban, se a vállalkozások 
terén. Ebből eredően vagyoni különbsé-
gek is kialakulnak. Ezt azonban mester-
ségesen gerjeszteni nem lehet. Fischer 
Ferenc nekem azt mondta: gyerek, soha 
ne felejtsd el, hogy honnan jöttél. Ez az én 
ideológiám. Vallom, hogy az, aki tudásá-
ból, szorgalmából és nem utolsó sorban 
szerencséjéből kiemelkedik embertársai 
közül, az tartozik valamivel.”

Hoffherr és a Lanz Bulldog

Továbblépünk, de csak azért, hogy 
megálljunk a híres Hoffherr előtt. „Tudják 

ki volt az a Hoffherr Mátyás?” – kérdezi 
a gépgyűjtő. A magyar mezőgazdasági 
gépgyártás egyik megalapítója és világ-
hírűvé vált fejlesztője, Hoffherr Mátyás a 
dél-németországi Moosbeurenben szü-
letett gazdálkodó családban. Mezőgép-
gyártó volt, betársult egy traktorgyárba, 
de többségi tulajdonosként. A Hoffherr 
és Schrantz Gépgyárat Hoffherr Mátyás 
és Schrantz János alapította 1900-ban 
Kispesten. Hoffherr később felvásárolta 
a Clayton-Shuttleworth Gépgyárat, így 
1912-től a Hoffherr-Schrantz-Clayton-
Shuttleworth Magyar Gépgyári Művek 
rt. nevet vette fel, innét a HSCS kez-
dőbetűk a traktor elején. A gyár álla-
mosítása után jött létre a Vörös Csillag 
Traktorgyár, amely később a magyar 
mezőgazdaságban elterjedt Dutra típusú 
traktorokat is gyártotta.

Odaérünk egy sötétkék Lanz Bull-
dog traktorhoz, vezetőfülkéje ennek 
sincs. Házigazdánk először a hozzá tar-
tozó legendát mondja el. Amikor 54-ben 
elvesztettük a világbajnokságot, a néme-
tektől kárpótlás fejében kaptunk több 
száz darab Lanz Bulldogot. A legenda 
itt véget is ér, mert a világbajnokság 
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nyáron volt, az említett Lanz Bull-
dogokat pedig áprilisban hozták be 
Magyarországra. Itt tér ki rá Palotai 
Ottó, hogy a legnagyobb traktorgyár-
tó akkoriban Németország volt. A II. 
világháború után hatalmas műszaki 
apparátusa állt rendelkezésre ehhez. 
Lóval – mivel a háborúban elfogytak 
– legkorábban három év múlva lehe-
tett volna szántani, vetni, így döntöt-
tek a traktor mellett, mivel azt egy 
hét alatt el lehetett készíteni és azzal 
is lehet dolgozni.

Visszatérve a Lanz Bulldogra, 
házigazdánk örömmel mondja, hogy 
azért lett ez a gyűjteménye első da-
rabja, mert ez volt az a traktor, ami-
vel ő 17 évesen a bólyi gépállomá-
son három hónapig dolgozott. Nem 
mindennapi történet az sem, ahogy 
hozzájutott. Tizenhárom éve, április 
29-én egy régi kollégája, Schumann 
Józsi hívta fel Bólyból azzal, hogy ott 
van az a traktor, amivel 57-ben dolgo-
zott. „Nem akartam elhinni neki, de 
csak erősködött. Kiderült, hogy 61-
62-ben, amikor a gépállomások kezd-
tek megszűnni, ez a traktor Márokra 
került, egy akkori raktáros szerezte 
meg, és dolgozgatott vele. El tudta 
intézni ugyanis a főmérnökkel, hogy 
nem adták le ócskavasnak, helyet-
te ugyanannyi ócskavasat ő leadott. 
Amikor ő meghalt, Józsi megtudta, 
hogy ott van ez a gép és megvette a 
német unokatestvérének, de időköz-
ben ő is meghalt. Mivel pedig a Jó-
zsinak nem volt rá szüksége, eladta 
nekem viszonylag olcsón, 200 ezer 
forintért. Nem azzal a céllal vettem 
meg, hogy gépgyűjteményt csinál-
jak, hanem az unokáknak megmu-
tatni, hogy az öregapjuk mivel kezd-
te az életét.”

Hiába a magyarázat, ezután az-
tán már nem volt megállás. Mint Pa-
lotai Ottó meséli, a nagy beszerzés 
után fél évvel egy éjszaka felébredt 
és eszébe jutott az addigra szépen 
felújított Lanz Bulldog, azzal együtt, 
hogy valószínűleg ő annak a korosz-
tálynak az egyik utolsó képviselője, 
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amely még emlékszik a kézi aratásra, 
cséplésre, egyebekre. Úgy gondolta, jó 
volna ezt a tudást az utókor számára is át-
adni, megőrizni. Ekkor döntötte el, hogy 
mezőgépeket fog gyűjteni. Eddig csak-
nem 50 traktort vásárolt, vannak Dutrái 
a Vörös Csillag Traktorgyárból, zetorok 
Csehszlovákiából, a Vlagyimirec orosz 
gyártmánynak pedig egy olyan változa-
tához jutott hozzá, amit a finn piacra ké-
szítettek több mint hetven évvel ezelőtt. 
Szinte minden európai traktorgyárból 
van nála „mintadarab”. Mondhatni, tel-
jes a hazai földeken valaha gurult trak-
torok listája is, de van régi cséplő- és 
kévekötő aratógép is itt, nem beszélve a 
Claas Colombus kombájnról. 

A kis piros Porsche és egyebek

A Porsche német gépnek számít, de 
a már emlegetett kis piros Porsche trak-
tor Ausztriában készült, mégpedig a 

Hoffherr gyárban. Az Ausztriában lévő 
egykori Hoffherr leánygyár ugyanis 
megmaradt, mivel ott nem volt államo-
sítás. „Ez tehát egy Hoofherr Porsche 
Diesel Junior. Amikor a Porschétől ere-
deti festéket kértem hozzá, futár hozta 
másnap az 5 kilót. Minden nagyobb au-
tógyártó készített traktort is, például a 
Steyer és a MAN, van ezekből is nálunk, 
de van itt renault traktor is, 26 lóerős, 
1959-es és 17 lóerős, 56-os évjáratú Fendt 
is. A John Deere pedig úgy került be az 
európai piacra, hogy a legnagyobb euró-
pai traktorgyárnak számító Lanz Bull-
dog traktorgyár, mivel hadiüzem volt, 
nem részesült a Marshall-segélyből. 
Tönkrement volna, ezért 1956-ban elad-
ta részvényeinek felét a John Deere-nek. 
Van egy 57-es, 28 lóerős John Deere-
Lanz modellünk is.” Akad olyan gép, 
amelynek állapota nagyon rossz volt, 
így ócskavas áron jutott hozzá a gyűjtő, 
de kapott már ajándékba is gépet, mert 

aki adta, tudta: jó kezekbe kerül a trak-
tora. Azt kérte csak, hadd ülhessen fel rá 
a felújítás után.

Pedig a veterán traktorok felújítása 
azért korántsem olyan egyszerű, mint 
azt gondolni lehetne, hiszen sokszor 
igen nehéz az eredeti alkatrészek fel-
kutatása is. ráadásul ügyes kéz is kell 
hozzá. Újpetrén Győrfi József ezermes-
ter vállalta ezt a nagyon szép munkát, ő 
és kollégái újítják fel, teszik működőké-
pessé a veterán, sokszor lepusztult álla-
potban lévő erőgépeket. A kereskedelmi 
forgalomban már nem kapható alkatré-
szeket is pótolni kell valahogy, ezeket 
külön legyártatja a gyűjtő. Ahogy fo-
galmaz, „külön kihívás” az elektromos 
berendezések rendbehozatala, ezeket a 
traktorokat ugyanis már átszerelték a 
dinamóról generátorra.

Palotai Ottó unokáinak köszönhe-
tően ma már az interneten is kiválóan 
eligazodik, amire szükség is van a to-
vábbi veterán traktorok felkutatásához, 
a meglévők felújításához. Vágya egy 
múzeum létesítése, ami nem is tűnik le-
hetetlennek, hiszen vannak az udvaron 
olyan épületek, amelyek kis átalakítás-
sal alkalmasak lennének egy múzeum 
kialakítására. Erre a célra szeretne pá-
lyázni forrásokra Palotai Ottó, aki sze-
rint a múzeum létrehozására, elindítá-
sához 20 millió forint is elegendő lehet.
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A csornai munkálatok nem csupán a 
már meglévő objektumok felújításá-
ra korlátozódtak, hanem egy teljesen 
új, egyszerre 6 kombájn befogadására 
képes szervizépület is felépült az Axi-
ál Kft. jóvoltából. A csornai telephely 
tökéletesen alkalmas a legnagyobb és 
legmodernebb mezőgazdasági gépek 
ellenőrzésére, karbantartására és javítá-
sára is. A kivitelezési listán volt továbbá 
egy 155 négyzetméteres konténertároló, 
valamint egy 214 négyzetméteres mosó 
megépítése is.

Az átadó ünnepélyen számos ven-
dég tette tiszteletét és tartott beszédet. 
A sort Győrffy Balázs, a Nemzeti Agrár-
gazdasági Kamara (NAK) elnöke nyitot-
ta, aki elmondta, hogy a kiváló szerviz 
és műszaki hátterének köszönhetően, 
az AxIáL Kft. a magyar agrárium egyik 
zászlóshajója. Ezt követően Csorna vá-
ros polgármester asszonya, Dr. Bónáné 

Dr. Németh Katalin tartotta meg be-
szédét, aki szívből gratulált a Harsányi 
családnak, illetőleg köszönetet mondott 
minden kollégának, akik segítették a 
komplexum felépülését. Mint elmondta, 
nagyon örül neki, hogy a cég telephelye 
erősíti a város infrastruktúráját már 20. 
éve, és lehetőséget biztosít a csornai 
Csukás zoltán Mezőgazdasági Szak-
képző Iskola diákjai számára, hogy ott 
töltsék szakmai gyakorlatukat.

A polgármester asszony beszé-
dét Cornelia Horsch folytatta, mivel a 
Horsch Gmbh. tulajdonosa is jelen volt 
az eseményen. Beszédében hatalmas 
dicsérettel illette az Axiál Kft-t, hiszen 
szerinte igazán elismerésre méltó, amit 
a cég elért az elmúlt 25 évben, illetőleg 
sok közös pozitív tulajdonsággal bírnak 
vállalkozásaik, mint például a precizi-
tás, a minőségi szolgáltatások és az in-
novatív technológiák használata.
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Ismét modernizált telephelyet 
adott át az Axiál Kft.

CSOrNáN Már KÉT ÉVTIzEDE OTT VAN A MEzőGÉP KErESKEDő CÉG

Fennállásának 25. évében nagy-
szabású telephely felújítást haj-
tott végre Csornán az Axiál Kft. 
A csornai telephely teljes felké-
szültséggel, egyedülállóan nagy 
szervizműhellyel, új mosóval és 
modern kivitelezéssel várja az 
Axiál ügyfeleket.

Írta: Kiss Kornélia
Fotó: Axiál Kft.



Az oktatás elősegítése rendkívül 
fontos célja az Axiál Kft-nek, ezt a cég 
ügyvezető-tulajdonosa, Harsányi zsolt 
is elmondta beszédében. Szeretnék, ha 
minél több fiatal érdeklődne az agrá-

rium iránt és megszűnne a szakmával 
szemben állított negatív előítélet. Emiatt 
hozta létre a MEGFOSz  a „Legyél Te 
is mezőgépész!” programot , melynek 
hatására a múlt évben 50 százalékkal 

nőtt az agárszektorba jelentkező diákok 
száma. Valóban fontos ez, hiszen hama-
rosan megtörténik a generációváltás a 
mezőgazdaságban is, és elengedhetetlen 
a minőségi utánpótlás kinevelése.
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Fennállásának negyvenedik évfordu-
lóját ünnepelte a LEGO DUPLO márka, 
amely már 1975 óta a legfiatalabb kor-
osztály, a 1,5 és 5 év közötti gyermekek 
számára kínál biztonságos és kreatív já-
tékokat. A LEGO kizárólag nyíregyházi 
gyárában készülő építőkockák kínálatá-
ban tavaly nyáron azok a játékok kapták 
a főszerepet, amik segítik a gyermekeket 
abban, hogy játék közben jobban megis-
merjék a világot.

A LEGO DUPLO elmúlt negyven 
évében számtalan témájú szett debütált 
sikerrel a gyermekek és szülők körében, 
de a kisállatos témájú játékok örökzöld 
kedvencnek számítanak. Egyes szettek 
az aktuális LEGO DUPLO játékok közül 
is az állatok világába kalauzolnak, így 
lehetőséget kínálva a kicsiknek, hogy az 
első, valódi találkozást megelőzően is-
merkedjenek meg az állatokkal a játékon 
keresztül. Emellett a kalandvágyó gyer-

MAGyArOrSzáGON GyárTOTT: LEGO DUPLO

Írta: Fazekas Hunor

Négy évtizede, 1975 óta létezik külön márkaként a kizárólag hazánkban gyártott LEGO DUPLO. A LEGO 
Hungária Kft.-től megtudtuk: manapság heti 8 órával kevesebb idejük van játszani a gyermekeknek, 
mint húsz évvel ezelőtt, ezért is fontos a megfelelő játék kiválasztása.

Negyven éve támogatja a gyermekek 
játékos tanulását
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A LEGO Csoportról

A LEGO Csoport egy magántulajdonban álló családi vállalat, 
amelynek székhelye a dániai Billundban található, főbb irodái pedig 
Enfieldben (Egyesült Államok), Londonban (Egyesült Királyság), 
Sanghajban (Kína) és Szingapúrban működnek. Az 1932-ben Ole 
Kirk Kristiansen által alapított, az ikonikus LEGO építőelemen ala-
puló vállalat a világ egyik legnagyobb játékgyártója. Az „Only the 
best is good enough” szellemében működő vállalat elkötelezett a 
gyerekek fejlődése iránt; célja a jövő építőinek ösztönzése és fej-
lesztése kreatív játék és tanulás révén. A LEGO termékek az egész 
világon kaphatók; választékunkat a www.LEGO.hu oldalon ismer-
heti meg. A LEGO, a LEGO logó, a Minifigurák és az építőkockák a 
LEGO Csoport védjegyei. További hírek, a LEGO Csoport pénzügyi 
eredményeiről és felelősségvállalásáról szóló infromációk a követ-
kező oldalon találhatók: http://www.lego.com/hu-hu/aboutus
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mekek igazi kis kertészekké vagy fagyi 
árussá válhatnak a DUPLO különleges, 
nyári tematikájú építődobozaival, ame-
lyeknek csomagolása is praktikus.

Egy nemrégiben végzett pszicholó-
giai kutatás rámutat: a mostani gyerme-
keknek heti 8 órával kevesebb idejük van 
játszani, mint a húsz évvel ezelőtti gene-
rációnak. A képzelőerőt serkentő, építő 
jellegű játékok szerepe így különösen 
fontos. „Szakértők bizonyították, hogy 
azok a bölcsődés és óvodás gyermekek, 
akik képzelőerejük használatával kre-
atívabb építményeket alkottak, iskolás 
korukban jobban és folyékonyabban sa-
játítottak el olyan készségeket, mint az 
olvasás” – mondta Csetényi zsuzsanna, 
a LEGO Hungária Kft. marketing veze-

tője. Hozzátette: éppen ezért különösen 
fontos, hogy ebben a tanulásra fogékony 
időszakban a gyermekek kezébe olyan 
játékokat adjunk, amelyek a kreativitá-
sukat, finom motorikus mozgásukat, ér-
telmi és érzelmi képességeiket is igény-
be véve segítik fejlődésüket.

A LEGO DUPLO termékek a fej-
lesztés során számos tesztelésen esnek 
át, annak érdekében, hogy a szettek a 
felnőttkori kreativitásra serkentő tulaj-
donságokat fejlesszék, erősítsék az önki-
fejezés, az önmegvalósítás és a konflik-
tuskezelés képességét.

Az első DUPLO kockák 1969-ben 
gördültek le a gyártósorokról, azonban 
a LEGO kisgyermekeknek szánt ter-
mékcsoportja 1975-ben, pontosan négy 
évtizede vált külön márkává. A hagyo-
mányos kockáknál kétszer szélesebb és 

hosszabb elemek kifejezetten a legkiseb-
beknek készültek: apró kezeik számá-
ra ideális méretűek és biztonságosak a 
mindennapi játékhoz. 

Az ötéves korig ajánlott játékok kü-
lönlegessége, hogy figuráin keresztül 
olyan témákat és szituációkat kínál, me-
lyek révén a szülők biztonságos módon 
készíthetik fel a gyermekeket az olyan 
helyzetekre, mint amilyen egy kirándu-
lás, vagy a szabadtéri pihenés. 

A világ egyetlen LEGO DUPLO 
elemeket gyártó létesítménye a 133 000 
négyzetméteren elterülő nyíregyházi 
LEGO gyár, ahol több mint 100 különféle 
LEGO DUPLO figurát készítenek és na-
ponta több mint 5 millió LEGO DUPLO 
kockát gyártanak. A hazánkban gyártott 
játékok világszerte több millió kisgyer-
mek játékos fejlődéséhez járulnak hozzá.
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1600 ÚJ MUNKAHELY JöN LéTRE

ÚJ LEGO-BERUHÁZÁSOK NYíREGYHÁZÁN

A Lego bővíti nyíregyházi gyárát, a 30 milliárd forint értékű beruházás keretében a cég 1600-zal 
növeli munkaerő-állományát. A kormány költségvetési forrásból 4,4 milliárd forinttal járul hozzá a 
nyíregyházi beruházáshoz, amely azért is kiemelt jelentőségű, mert egy ilyen mértékű munkahely-
teremtés rendkívül fontos az országnak azon a részén. A bővítést kiemelt beruházásnak tekintik.

Jesper Hassellund Mikkelsen gyárigazgató, a Lego-csoport senior alelnöke elmondta: a fejlesz-
téssel kétszeresére nő a nyíregyházi gyár mérete, 120 ezerről 250 ezer négyzetméterre. Több mint 
700 új gépet szereznek be, és a csomagolási kapacitást is bővítik - közölte. Emlékeztetett: nagyon 
rövid időn belül jelent be újabb magyarországi beruházást a Lego, a cégcsoport hisz abban, hogy 
Magyarország és Nyíregyháza jó hely a bővítésre és a fejlődésre, hiszen közel van az európai pia-
cokhoz, megfelelő a munkaerő és segítőkészek a hatóságok.

Nemrég jelentették be ugyanis, hogy automatikus magasraktárak, valamint dekorációs- és ösz-
szeszerelő üzemegység építésével növeli termelési kapacitását a Lego Manufacturing Kft. Nyíregy-
házán. A Lego-csoport senior alelnöke a nagyságrendileg 25-50 millió euró közötti beruházásról 
akkorelmondta, az összeszerelő üzem esetében körülbelül egy-másfél évig, a raktárak esetében 
pedig két évig tartanának majd a munkálatok. A gyárigazgató közölte: döntés született arról is, hogy 
a gyárbővítés mellett a Lego egy bérelt – a korábbi telephelyén lévő – gyárba fröccsöntő gépeket 
fog telepíteni, a termelés elindításához ez év elején 150 új dolgozóra lesz szüksége. így két fejlesz-
tési fázisban összesen 350 új munkavállalót fog alkalmazni a cég – a tette hozzá.
A két gyáregység felépítése és beüzemelése további kétszáz dolgozó felvételét jelenti a jelenleg 
2400 főt foglalkoztató gyárban - tette hozzá az előzőekhez Jesper Hassellund Mikkelsen. 

A Lego 23 százalékkal, 14,142 milliárd koronára növelte árbevételét 2015 első félévében az 
előző évi 11,458 milliárd korona után. Az üzleti eredmény adózás, kamatfizetés és a rendkívüli téte-
lek elszámolása előtt 4,607 milliárd korona volt az első hat hónapban, szemben a 2004-es 3,632 
milliárd koronával, ami 27 százalékos növekedést jelent. A vállalat nettó nyeresége tavaly az első fél 
évben 3,553 milliárd dán korona volt, az előző év azonos időszakának 2,715 milliárd koronája után. 
A nyilvános cégadatok szerint a Lego Manufacturing Kft. tavaly 28,2 milliárd forint nettó árbevétel 
mellett 860,5 millió forint adózás előtti, illetve 788,7 millió forint mérleg szerinti eredményt realizált.
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A hideg, havas napokon csak kifejezet-
ten téli, legfeljebb néhány éves gumival 
szabad útnak indulni – derül ki a Hasz-
náltautó.hu és a nonstopgumi.hu közö-
sen elvégzett tesztjéből, amely a hóban 
megtett fékutat és a kapaszkodási tu-
lajdonságokat mérte. Amikor nemcsak 
téli útviszonyok, hanem nappal is fagy-
pont alatti hőmérsékletek teszik próbá-
ra a közlekedőket, mindenki számára 
tanulságosak lehetnek a hóban végzett 
téligumi teszt eredményei. A teszt során 

– a tesztek négyéves folyamában először 
– műgyanta helyett valódi hóban is lehe-
tőség nyílt a mérések elvégzésére.

De melyek is a teszt tanulságai? 
A havas úton végrehajtott teszt valódi 
jelentősége, hogy hazai mérésekkel is 
bebizonyította: a műgyantás mérés tö-
kéletesen modellezi a havas körülmé-
nyeket. Miközben a vizsgált gumikkal 
korábban 40 kilométeres óránkénti se-
besség mellett száraz aszfalton vala-
mennyi személyautó (téli és nyári gu-

mival felszerelt egyaránt) 6,1-7,6 
méter közötti fékúton meg tudott 
állni, havas úton erre a legjobban 
teljesítő abroncsnak is 15,9 méter-
re volt szüksége. A fékutak hossza 
szerinti szóródás ráadásul ezúttal 
összehasonlíthatatlanul nagyobb 
volt: miközben a prémium téli gu-
mikkal általában 16-17 méter kö-
zötti fékutakat mértek a szakértők, 
az újszerű nyári, illetve túlkoros 
téli gumival ez a táv mintegy 25 
méterre nőtt. A kopottabb nyá-
ri gumival eközben a megállásig 
nem kevesebb, mint 47,5 méterre 
volt szüksége a tesztautónak, ami 
közel háromszorosa (!) a legjobb 
értékeknek. Miközben a legjobb 
gumikkal felszerelt autók megáll-
tak a 17 méterre elhelyezett bábu 

Tanulságos téligumiteszt
EzÚTTAL VALóDI HAVON

Nem kellett sokat várni 
az első idei havazásra. A 
Hungaroringen elvégzett 
téligumi teszten végre nem 
csak műgyantán, hóban is 
tapasztalni lehetett a gumik 
tudását. Koros téli, új és régi 
nyári, egészéves - mind veszé-
lyes lehet.

Írta: Használtautó.hu
Fotók: Target
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előtt, a használt nyári gu-
mival közlekedő autó órán-
ként 33 kilométeres sebes-
séggel ütötte el azt.

Havas úton fékezés so-
rán a prémium téli abron-
csokhoz hasonlóan jól sze-
repelt egy négyévszakos 
gumi, a Kumho Solus Vier 
is. Nem szabad azonban 
figyelmen kívül hagyni, 
hogy a havas út csak egy 
lehetséges, nem is leggyak-
rabban felmerülő útvi-
szony. Ez a négyévszakos 
gumi ugyanakkor hideg 
száraz és vizes aszfalton a 
korábbi teszten egyaránt 
kiábrándító eredményt 
nyújtott, vagyis a fenti eredményben 
nem érdemes az egész évre kínált ab-
roncsok mellett szóló komoly érvet fel-
fedezni. Már csak azért sem, mert az 
„egészévesként” kínált Michelin Cross 
Climate viszont közel 27 méteren tudott 
csak megállni.

„Az egész évre kínált gumikkal 
kapcsolatos legnagyobb gond az, ha 
elhisszük, hogy az autón egy meg-
felelő biztonságot adó »jolly joker« 
abroncsszett van, holott a va-
lóságban legfeljebb egy erő-
sen kompromisszumos meg-
oldással spóroltuk meg az évi 
kétszeres gumicsere költsége-
it” – kommentálta a kapcso-
lódó tapasztalatokat Katona 
Mátyás, a Használtautó.hu 
csoport autós magazinjának 
főszerkesztője.

Havas emelkedőn ka-
paszkodásban az ősszel el-
végzett teszt összesített győz-
tese, a Goodyear UG9 gumi 
teljesített a legjobban, a front-
hajtású tesztautó ezzel a szet-
tel jobb eredményt produkált, 
mint az összkerékhajtású tár-
sa, amelyen egyéves, szintén 
prémium gumi volt. Míg a ko-
pott nyári gumival elindulni 
sem lehetett az emelkedőn, a 

kopottabb téli abroncsokkal is csak az 
ESP (menetstabilizáló) kiiktatása után 
lehetett leküzdeni a havas akadályt. 
(Ez azonban nem minden modellben 
egyformán egyszerű: van, ahol ehhez 
csupán a műszerfalon kell egy gombot 
megnyomni, másutt a fedélzeti számí-
tógép menüjében kell ezt a beállítást 
változtatni.)

„A havas felületen zajló teszt is azt 
igazolta, hogy a várható zord téli időjá-
rási feltételek mellett csak kifejezetten 

téli, és nem túl koros gumikkal érdemes 
útnak indulni, mert fékútban jelentős 
többletet, kapaszkodási képességben 
pedig komoly elmaradást fogunk ta-
pasztalni” – összegez a Használtautó.
hu szakembere. „Márpedig egy baleset-
hez sokszor az is elegendő, hogy bár 
viszonylag jó gumival közlekedünk, de 
az előttünk haladó autón a miénknél 
is jobb abroncsok találhatók, így hirte-
len megállás esetén egyszerűen rácsú-
szunk.”
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Az új autók négyötödét 
a cégek veszik
A HAzAI VáLLALATOK GÉPJárMű-VáSárLáSI TErVEI 2016-BAN

A 2015-ös év fellendülést hozott a hazai 
személy- és haszongépjármű piacon, 
igaz, a bázis nem volt túl magas. Az új 
személygépkocsik vásárlóinak közel 80 
százaléka szakértői becslés szerint vál-
lalkozás volt, a lakosság inkább a hasz-
nált szegmensből szemezgetett, ahol vi-
szont szintén rekordot döntő forgalom 
volt.

A GKI Gazdaságkutató zrt. 2015 
decemberében felmérte a vállalkozások 
2016-os vásárlási szándékait, a válaszo-
ló cégek csaknem egyharmada tervezi 
idén személygépkocsi illetve valami-
lyen haszongépjármű vásárlását. A gép-
járművek beszerzésekor a saját forrás 
súlya 50 százalék lesz, ugyanakkor igen 
nagy arányban akarnak a cégek lízinget 
is igénybe venni (a beszerzési érték 40 
százaléka erejéig), míg hitelből csak a 
költségek 10 százalékát fedeznék. En-
nek oka valószínűleg az, hogy a lízing 
az NHP egyik kedvezményezett terüle-
te, így igen kedvező finanszírozási fel-
tételeket tudnak a lízingcégek nyújtani 
a vállalkozások számára.

A lízing gépjármű-finanszírozás-
ban betöltött kiemelkedő szerepét jól 
mutatja az is, hogy a vállalkozások 
25 százaléka csak lízing konstrukciót 
használna ezen beszerzések esetében, 
s további 12 százalékuk is a beruházott 
érték több mint felét lízing segítségével 
fedezné. A cégek 8 százaléka esetében 
a lízing és az egyéb finanszírozási for-
rások megoszlása a tervek szerint 50-50 
százalék lenne. Ugyanakkor a vállala-
tok fele jelenleg nem gondol arra, hogy 
gépjármű-beszerzéseit lízing segítségé-
vel is megvalósíthatná.

Az NHP 2016-ban megkezdődő 
kivezetése következtében a lízing fi-
nanszírozása is új, piaci alapokra he-
lyeződik. Emiatt kérdéses, hogy a 
gépjármű-beszerzés vállalatok által 
tervezett arányai valóban fennmarad-
nak-e. Mivel azonban a lízing számvi-
teli előnyei megmaradnak, a lízingpiac 
minden bizonnyal 2016-ban is növeke-
désre lesz képes – vélik az elemzők.

Írta: Bártfai Balázs 

Elvben minden adott ahhoz, 
hogy 2016-ban is jól alakuljon 
az új és a használt személy-
gépkocsik, haszonjárművek 
piaca. A céges vásárlásoknál a 
beszerzési érték 40 százaléká-
ig lízinget vennének igénybe.
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A Mitsubishi kínálja jelenleg a legjobb ajánlatot a tölthető hibridek között. Félszáz kilométeres ha-
tótávolság elektromos üzemmódban, négykerék-hajtás, nagy csomagtér és használhatóság, ami jel-
lemzik.

A jövő elkezdődött
TESzT: MITSuBIShI OuTlANdEr PhEV INSTylE NAVI 4Wd

Mitsubishi Outlander PheV instyle naVi 
4Wd

hOssz/szél./Mag.: 4655/1800/1680 mm
MOtOr: 1998 cm3, 121 LE/ 4500, 190 Nm/4500 
+2 viLLaNymotor
Gyorsulás (0-100 km/h): 11 mp
Ár: 13 490 000 Ft (AlApár: 12 90 000 Ft)
Megtett tÁVOlsÁg: 863 km
tesztautó: mm import kft.
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A Mitsubishi Outlander hibridnek a fő 
problémája, hogy itthon alig ismerik ezt 
a típust és az értékeit, kis túlzással tel-
jes a csend körülötte. Bezzeg a BMW i3 
vagy a Tesla, róluk jóval több szó esik. 
Az Outlander nem ezt érdemli, 2013 
novemberében már a piacra került Ja-
pánban, 2014-ben hajózott be Európába, 
a hollandoknál és az Egyesült Király-
ságban piacvezető a kategóriájában. Ez 
húszezer fölötti eladásokat jelent, csak 
itt az öreg kontinensen... Ami nyerővé 
teszi az Outlandert, hogy 45-50 kilomé-
teres a hatótávolsága elektromos üzem-
módban, ez ideális ingázó vagy városi 
autóvá teszi. Fontos megemlíteni, hogy 
2015 végén más még nem kínál ebben a 
kategóriában tölthető hibrid szabadidő-
autót, a húszmillió forint fölötti ligában 
már lassan elérhetők lesznek a prémium 
gyártók által kínált óriások. 

A Mitsubishi pozitívuma, hogy az 
Outlander tervezésekor már számoltak a 
hibrid verzióval, ezért nem „muszájból” 
készült belőle zöld kivitel. Ezen felül iga-
zodtak a vállalati stratégiához, ugyanis 
a japánok a közeljövőben tölthető hib-
ridekkel és villanyautókkal árasztják 
el a piacot. Hamarosan érkezik az ASx 
hibrid, két éven belül pedig landol az új 
Pajero, amelynek szintén lesz tölthető 
hibrid változata. 

Az Outlanderben lévő 121 lóerős, 
kétliteres benzin motor csak azért van 
ott, ahol, hogy áramot termeljen. Nincs 
mechanikus kapcsolat a robbanómotor 
és a hajtott kerekek között, érdekesség, 

hogy a motortérben a műanyag burko-
lat alatt az elektromos motor és a hajtás 
található, a robbanómotort pedig burko-
latlanul hagyták... A technikai érdekes-
ségeket folytatva, a hajtást a hátsóten-
gelyhez vivő kardántengely is hiányzik, 
az erőt villanymotortól kapják a hátsó 
kerekek. Az akkumulátorok a kocsi alatt 
kaptak helyet, így nem foglalják el helyet 
a csomagtartóban. Ez alacsony súlypon-
tot és a konkurenciához képest jobb ka-
nyarstabilitást eredményez.

Motiváció

Itthon még gyerekcipőben jár az 
elektromos és a hibrid autók terjedése, 
de szerencsére kezdenek testet ölteni 
azok a rendelkezések, amelyek felgyor-
sítják a folyamatot. Az egyik üdvözítő 
dolog, hogy bevezették a környezetba-
rát autó fogalmát, az ilyen járműveket 
a zöld színű rendszámukról lehet felis-
merni, ezek már néhány fővárosi kerü-
letben ingyenesen parkolhatnak. Hason-
lóan szimpatikus rendelkezés, hogy nem 
kell ezekre az autókra cégautó adót és a 
teljesítményük után kivetett teljesítmény 
adót fizetni. Mentesek még az adásvé-
telkor a vagyonszerzési illeték megfize-
tése alól, ami újabb érv mellettük. Ezek 
a rendelkezések az Outlander malmára 
hajtják a vizet, ugyanis eddig leginkább 
a nagyon környezettudatos vásárlók ke-
resték ezeket a járműveket. A már kéz-
zelfogható előnyökért sok cég és magán-
ember is szétnéz majd a piacon, ár, érték, 

használhatóság szempontjából pedig az 
Outlander az egyik legjobb ajánlat. 

Az élmény

A vásárlást az érzelmek motiválják, 
a Mitsubishi szabadidő-autója pedig a 
következő élményeket generálja: a teljes 
csend az utastérben, ami nem csak a par-
koló helyen történő manőverezésig tart, 
hanem 45-50 kilométert is el lehet autóz-
ni a csendben. Ez igen lelkesítő dolog, 
nyugodtan lehet beszélgetni az autóban, 
ha jobban kell gyorsítani, akkor kapcsol 
csak be a benzin motor. 

Kívülről ebből azt észleli a gyalogos, 
hogy troliszerű hangot adva közeledik 
az autó, ezen felül a gumik gördülési 
zaját hallja. Az autó reakció ideje is más 
mint a megszokott, ez a gyakorlatban azt 
jelenti, hogy gázpedál lenyomása után, 
késlekedés nélkül jelentkezik a vonóerő, 
azonnal gyorsul az autó. Gyorsításkor 
azt érezni, hogy folyamatosan húznak a 
villanymotorok, nincs semmi fordulat-
szám esés, megtorpanás.    

A másik új életérzés, hogy a villany-
számlán is jelentkezik az „üzemanyag” 
költség, a hagyományos dug aljzathoz 
lehet csatlakoztatni az autót kb. öt óra 
töltéssel érhető el a korábban említett 
elektromos hatótávolság. A másik ver-
zió, hogy a napközben a szaporodó utcai 
töltőkön lehet „tankolni”, így az ingázás 
vagy a városi közlekedés költségeit mi-
nimalizálni lehet. 
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Számok és tapasztalatok

Kétszer töltöttem konnektorról az 
Outlandert, ez öt és két órás töltést jelen-
tett, ez alatt 12kW áram fogyott, a rövi-
debb időtartam 25 km körüli hatótávot 
jelentett. Ha teli a 45 literes tank és az ak-
kuk, akkor a gyár által írt 800 km a ható-
távja a kocsinak, ez a való életben inkább 
650-700 km körüli távolságot jelent. Tel-
jesen lemerített áramtárolóval is mértem 
a fogyasztást, ez 300 kilométeres távon 
történt, három fővel és csomagokkal 
megpakolva. A hegyi utakon körülbe-
lül 20 km elektromos energiát termelt az 
autó a lejtmeneteknél, a fogyasztás 7,58 
literre jött ki. Ez jó érték, főleg úgy, hogy 
1,8 tonnás, 4,6 méteres autóról van szó. 

A két villanymotor és a négyhen-
geres robbanómotor összehangolása di-
cséretes, mert finomak az átmenetek, a 
szabályzáshoz tartozik, hogy sokféle le-
hetőséget kínál az Outlander. A villany-
motorok generátor módjának az erőssége 
is változtatható, a gázpedált felengedve 
a szinte nulla lassulástól, a nagyon erős 
motorfékig lehet változtatni a rendszert. 
Ezen felül álló helyzetben, a motor jára-
tásával is lehet tölteni az akkumulátort. 
A központi kijelző angol nyelvű menü-
jében folyamatábrák, költség kalkulátor 
is található és persze okostelefonos al-
kalmazás is elérhető. Magyarán az autó 
sok beállítási lehetőséget kínál, aminek 

teljes kiismeréséhez a közel egy 
hetes próba nem volt elegendő.

Érvek-ellenérvek

Az Outlander 463 literes csomagtere 
a hátsó ülések eldöntése után már egy 
köbméteresre nő, a használati értékét 
nem csak ez növeli, hanem a négykerék-
hajtás és a 19 centis szabad magasság 
is. Még mielőtt valaki beleélné magát a 
szántáson való közlekedésbe, tudni kell, 
hogy 18 colos utcai gumiknak minimális 
az öntisztulása. Felázott földúton törté-
nő kalandozást követő fél kilométeres 
aszfalton közlekedés után, még bő centi-
nyi sárréteg volt az abroncson… 

A váltókar mögötti Twin Motor 4WD 
lock feliratú gomb megnyomása segít 
terepen, ekkor egyszerre hajt a két vil-
lanymotor, ez a technika segített például 
saras gátoldal leküzdésében. A bekap-
csolás előtt a feléig tudott csak felmenni 
az autó, utána egyszerűen visszagurult, 
a gombot megnyomva viszont gond nél-
kül ment fel a gáton. A másik emléke-
zetes terepes kaland vizes fűvel kombi-
nált, felázott bakhátas út leküzdése volt, 
a felült autót előre-hátra menetekkel 
sikerült elmozdítani a szorult helyzet-
ből. Bordázottabb terepes abroncsokkal 
„csodákra” lehet képes a tölthető hibrid, 
erre utal, hogy a motor alatti részt mű-

anyag védőlemez, az áramtárolót pedig 
erős fém burkolat védi. Úgy látszik nem 
múltak el nyomtalanul a dakaros győ-
zelmek, a szabadidő-autó képességeit 
mutatja, hogy ázsiában néhány durva 
tereprali futamot már teljesítettek a szé-
ria autóval. 

Az Outlandernek két hibája van, az 
egyik hogy a külseje átlagos, matricázás 
nélkül teljesen beleolvad az utcaképbe. 
A másik kritika is a formatervezéshez 
köthető, a belseje hozza a japán autók 
szintjét, de a kialakításában semmi vér-
pezsdítő nincs, e mellett a felhasznált 
anyagok is lehetnének jobbak. A felsze-
reltségre nem lehet panasz, az teljes volt. 

A kialakítás egyszerűsége azért ve-
szélyes pont, mert aki 13,5 milliót kiad 
egy autóra, annak vannak igényei, a csá-
bítás pedig nagy: az ugyanilyen méretű 
BMW x4 dízel alapverziója 13 millióba 
kerül, az x5 pedig valamivel 15 millió 
alól indul.            

A remény nem veszett el, mert a Mi-
tsubishi a nemrégiben megtörtént mo-
dell frissítéskor ezt a két területet korri-
gálta. 
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A világ egyik legnehezebb versenyén, a 
STIHL Timbersports világbajnokságon 
minden évben a legkeményebb férfiak 
vesznek részt. Erőt, kifogástalan erőnlé-
tet, dinamikát, gyors reakciót igényel ez 
a sportág, miközben a versenyszámok 
során használt technikai eszközöket is 
kiválóan kell tudni kezelni. A lengyel-
országi világbajnokságon a favágóknak 
hat számban (hármat baltával, kettőt 
motoros fűrésszel, egyet pedig kézi vo-
nófűrésszel rendeztek) kellett próbára 
tenniük magukat. 

A STIHL Timbersports Series Világ-
bajnokság gyökerei Kanadába, az Egye-

sült államokba és Új-zélandra nyúlnak 
vissza. Ezekben az országokban ugyan-
is az erdei munkások a szakmájuk leg-
jobbjának kiválasztásához helyi favágó-
versenyeket rendeztek. Ezekből nőtte ki 
magát magas sportszínvonalú, profesz-
szionális viadallá a sorozat, amelyből 
1985. óta a STIHL felkarolásával világ-
bajnokságot is rendeznek. 

A poznani világbajnokságon – a 
széria történetében ötödjére – részt vett 
a Juhász István, rittlinger róbert, Bozsó 
zoltán, Strubel József és az idei ifjúsági 
Timbersports világbajnokságon ezüstér-
mes Bakó Norbert összeállítású magyar 

csapat is. Az együttes végül a 22 ország 
közül a 11. helyen végzett, míg egyéni-
ben Juhász István főtáblára, vagyis a 
legjobb 12 közé jutott, majd végül a 12. 
helyet szerezte meg. 

„Bár 2013-ban már végeztem en-
nél jobb, hetedik helyen is a stuttgarti 
világbajnokságon, mégis elégedett va-
gyok az idei szereplésemmel” – fogal-
mazott Juhász István. Mint mondta, az 
idei verseny nagyon szoros volt, négy 
világrekord született és jól mutatja a ki-
élezett küzdelmet, hogy volt olyan mo-
toros fűrészes szám, amelyben mind a 
12 versenyző 2 másodpercen belüli ered-

Írta és fotók: Comlab

MINDEN IDőK EGyIK LEGNEHEzEBB DIADALáT HOzTA A POzNANI STIHL TIMBErSPOrTS SErI-
ES VILáGBAJNOKSáG, AMELyEN A VILáG LEGJOBB FAVáGóI VETTEK rÉSzT. A MAGyAr CSAPAT 
HőSIESEN HELyT áLLT A 22 OrSzáG INDULóI KözöTT, Az IGAzI BrAVÚrT AzONBAN JUHáSz 
ISTVáN ÉrTE EL, AKI KÉT SzáMBAN NEMzETI rEKOrDOT DöNTöTT ÉS VÉGÜL A 12. HELyEN VÉG-
zETT A rÉSzTVEVő 100 ATLÉTA KözöTT.
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Juhász István 
12. a világ legkeményebb férfiai között
összesen 22 ország favágói vettek részt a STIHL Timbersports világbajnokságon Poznanban



ménnyel végzett. Századmá-
sodpercek döntöttek a he-
lyezésekről. „Magyarország 
nem olyan régóta vehet részt 
a világbajnoki sorozatban, a 
csapatunk tagjai munka mel-
lett hódolnak ennek a sport-
ágnak, így az ellenfelek is el-
ismerik a teljesítményünket. 
Sok nemzet sportolói ugyanis 
profi szinten, főállásban űzik 
ezt a sportágat. Jómagam fa-

vágóként kezdtem 1987-ben, 
1994 óta saját cégem van, de a 
versenyeken kívül is szoktam 
fát vágni a mai napig.” 

A világbajnokság komoly 
felkészülést igényel, Juhász 
István - a csapat többi tagjá-
hoz hasonlóan -, rendszere-
sen edzőtáborozik külföldön, 
olykor neves nemzetközi 
trénereket kér fel a fejlődés 
érdekében. Juhász elmond-
ta, hogy ebben a sportágban 
nagy jelentősége van az ál-
lóképességnek, a gyors ref-
lexnek, a 60 lőerős motoros 

fűrészek kompromisszumok 
nélküli uralásának. Előfordul 
azonban, hogy csak a techni-
kai tudás tudja ellensúlyozni 
a fizikális előnyöket: a hétvégi 
egyéni verseny győztese pél-
dául 196 centiméter magas, 
a testsúlya pedig 130 kilo-
gramm, szemben például Ju-
hász Istvánnal, aki 180 centis 
és 90 kiló. 

A világbajnokságot az 
egyéni versenyszámban az új-
zélandi Jason Wynyard nyerte 
– ez volt a hetedik világbaj-
noki címe –, míg a csapatok 
között idén Ausztrália diadal-
maskodott.
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A kutya az egyetlen olyan állatfaj, 
amely – az emberrel való évezredes 
együttélés eredményeként – fajtársai-
val szemben is inkább az ember társa-
ságát választja. Ennek ellenére sokan 
ma is egyszerű „jelzőrendszerként”, 
folyamatosan kikötve, vagy kennelbe 
zárva tartják ebüket. A vonatkozó jog-
szabálynak nem az a közvetlen, azon-
nali célja, hogy minden szabad tartásra 
alkalmatlan kutya végleg lekerüljön a 
láncról, de az igen, hogy ezután egy ku-
tya se kerüljön tartósan láncra- hang-
súlyozza a. Az állattartók kötelessége, 
hogy – bármely tartási mód esetében 
– biztosítsák a kutyájuk egyedi igé-
nyeinek megfelelő életkörülményeket, 
beleértve a rendszeres és megfelelően 
szervezett szabad mozgás lehetőségét 
is. Szintén a gazda felelőssége, hogy az 
eb szükségtelenül ne zavarja a lakókö-
zösség életét, emellett kiemelten fontos 
az ember egészségének és testi épségé-
nek védelme. Egy összetett témáról van 
tehát szó, melyben az állat és az emberi 
környezet jogos igényeit is kielégítő fel-
tételeket kell megteremteni.

Fontos tudni, hogy az, aki vét a 
vonatkozó rendelet előírásai ellen, 
nem követ el bűncselekményt, hiszen 
ezek alapvetően nem a Btk.-ba ütköző 
cselekedetek. Ha valaki egy, az állat 

kíméletét nem biztosító módon, tartó-
san láncon tartott kutyán szeretne segí-
teni, akkor nem a rendőrséget, hanem 
a jegyzőt, illetve a hatósági állategész-
ségügyi szolgálatot kell értesítenie. A 
kivizsgálást követően elsősorban a hi-
bák, hiányosságok javítására kötelez-
hető az állat gazdája. Amennyiben en-
nek nem tesz eleget, akkor állatvédelmi 
bírságot szabhatnak ki rá, melynek 
alapösszege 15 000 forint. Ez az összeg 
minősített esetekben – jogszabályban 
meghatározott mértékben – szorzókkal 
növelhető.

Az állatvédelmi hatóság továbbra 
is hangsúlyozza, hogy ha valaki kutya 
tartására vállalkozik, tartsa szem előtt 
a felelős állattartás szabályait és mér-
legelje, hogy meg tudja-e teremteni a 
háziállata személyes szükségleteit, va-
lamint a saját környezetének jogos el-
várásait kielégítő körülményeket.

Sajnos még ma is vannak olyanok, 
akik a kutyát egyszerű „jelzőrendszer-
ként” kikötve, kennelbe zárva, vagy 
egy hátsó kertbe „száműzve” tartják, 
egyetlen elvárásuk az állattal szem-
ben, hogy riassza el a betörőt vagy a 
rókát. Miközben tudjuk, hogy a kutya 
az egyetlen olyan állatfaj, amely  „tár-
sadalmi lénnyé” vált az emberrel való 
évezredes együttélésben. Az emberrel 

A kutyák is társas lények
A TArTóS KIKöTÉS TILALMA NEM EGyENLő A LáNCON TArTáS ABSzOLÚT TILALMáVAL

Ez év január 1-jétől tilos ebet tar-
tósan kikötve tartani. A Nemzeti 
Élelmiszerlánc-biztonsági Hiva-
tal (NÉBIH) felhívta a figyelmet 
a rendelettel kapcsolatos néhány, 
nagy publicitást nyert félreértésre. 
A legfontosabb: helytelen az az ér-
telmezés, mely szerint a kutyákat 
mostantól egyáltalán nem lehet 
láncon tartani. Fontos tisztázni, 
hogy az, aki vét a rendelet ellen, 
nem követ el bűncselekményt, mi-
vel az előírás nem esik a Btk. ha-
tálya alá. Probléma esetén pedig 
nem a rendőrséget, hanem a jegy-
zőt, illetve a hatósági állategész-
ségügyi szolgálatot kell értesíteni.
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szembeni kutyatámadásokról azt lát-
hatjuk: a komoly sérüléssel vagy akár 
halállal végződő esetek nagy részét rosz-
szul szocializált, olyan kutyák okozzák, 
akiket megfosztottak attól a lehetőségtől, 
hogy megfelelő kapcsolatot alakítsanak 
ki az emberekkel. Nagyon nehéz len-
ne jogszabályi keretek között minden 

egyedre, fajtára, tartási módra pontosan 
meghatározni, hogy hány perc séta, kö-
zös játék, irányított tevékenység szüksé-
ges ahhoz, hogy leghűségesebb társunk 
jól szocializált, boldog, kiegyensúlyozott 
lényként élhessen.

Több száz, nagyon is eltérő igényű 
kutyafajtát ismerünk, így nehéz lenne ál-
talános előírásokat követni. Egészen más 
a mozgásigénye például egy mopsznak 
és más egy szetternek, más hőmérsék-
leten érzi jól magát egy bernáthegyi és 
máson egy szőrtelen fajta – a változatos 
keverékekről nem is beszélve. Tehát szin-

te minden eset – az alapvető, jogszabá-
lyokban rögzített kötelezettségeken felül 
– egyedi elbírálást igényelne. Például 
nem lehet kimondani, hogy az időszako-
san használt lánc rosszabb, mint a ken-
neles tartás. Egy jól megválasztott futó-

lánc, melyet a „történések” közelében, 
ingergazdag környezetben helyeznek el, 
egyrészt nagy mozgásteret biztosíthat a 
kutyának, másrészt kevésbé zárja őt ki 
az emberekkel való kapcsolat lehetőségé-
ből, mint egy, az udvar végében elhelye-
zett kennel. Ugyanakkor, ha ez a kennel 
csak a kutya pihenését szolgálja, de a nap 
nagy részét szabadon töltheti a kertben 
és rendszeresen sétálni is viszik, foglal-
koznak vele, természetesen megfelelő.

Bármely tartási módban lényeges, 
hogy a kutyának biztosítani kell a gaz-
dával együtt töltött idő, a közös séták 
(a kertben tartottaknak is!) és a szabad 
mozgás lehetőségét. Törekedni kell arra, 
hogy minden kutya – még a nehezen 
kezelhető, harapós állat is – legalább 
időnként szabadon mozoghasson egy 
biztonságosan bekerített, zárt területen, 
vagy ha ez az állat viselkedése miatt nem 
lehetséges, akkor egyéb, irányított tevé-
kenységgel kell kielégíteni a mozgásigé-
nyét.

Vonatkozik ez természetesen a kis 
lakásban egész nap bezárva hagyott, 
sétálni csak pár percre, pórázon levitt, 
nagy mozgásigényű fajtákra is. A ren-
delet előírásai tehát egyfajta követendő 
irányt határoznak meg, segítve a felelős 
állattartási szokások kialakulását. Más-
felől alapvető, általános előírás, hogy 
a kedvtelésből tartott állatot úgy kell 
tartani, hogy az állat tartása lehetővé 
tegye annak természetes viselkedését, 
ugyanakkor szükségtelenül ne zavarja a 
lakóközösség életét, szokásrendjét. Ter-
mészetesen még ennél is fontosabb az 
ember egészségének és testi épségének 
védelme.

A két dolgot – a felelős állattartást és 
az ember testi épségének védelmét – kell 
szinkronba hoznunk, törekedni kell arra, 
hogy csak az tartson állatot, aki e két 
igénynek meg tud felelni. Tehát nem az 
a közvetlen, azonnali cél, hogy minden 
kutya végleg lekerüljön a láncról, akkor 
is, ha az adott állat szocializáltsága és a 
környezete nem biztosítja a biztonságos 
tartás feltételeit, de az igen, hogy ezután 
egy kutya se kerüljön tartósan láncra.

Seres Zoltán, az Orpheus Állatvédő Egyesület vezetője szerint, ha valaki úgy 
tart állatot, hogy az maradandó károsodást szenved el, akkor börtönnel bün-
tethető bűncselekményt, állatkínzást követ el. „Nyáron találtunk olyan kutyát, 
amelynek a lánca felcsavarodott a karóra, a kutya mozdulni sem tudott, hő-
gutát kapott és elpusztult. Télen egy kikötött kutya odafagyott a földhöz” – 
mesélte az állatvédő az elrettentő eseteket. Sok kutyatartó egyébként nem 
biztosít megfelelő életteret sem állata számára. Az állandó láncon tartás a 
kutya viselkedésében olyan maradandó idegrendszeri torzulást okozhat, 
mely a környezete számára súlyos veszélyek forrása lehet. Az ingerszegény 
környezetben tartott kutya frusztrálttá válhat, amitől előbb-utóbb idegbeteg 
lesz. A legtöbb kutyaharapás házon belül vagy ház körül történik, legtöbb-
ször olyan kutya által, melyet gazdája nem megfelelően tart, tehát a rosszul 
tartott kutya alapvetően „időzített bomba” is egyben. „A kutyák megfelelő 
tartásához három alapvető dolog szükséges: megfelelő tartási hely, a költsé-
gek fedezéséhez anyagi forrás, az állattartáshoz a tartó részéről megfelelő 
mennyiségű idő, hogy a háziállattal tudjon foglalkozni” –  hangsúlyozta Seres 
Zoltán. „Lánc helyett kennel, bezártság helyett rendszeres séta és az állattal 
való időtöltés létfontosságú” – mondta az állatvédő.
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